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۲۷ ســپتامبر )۵ مهرمــاه( در تقویــم جهانــی بــه 
نــام »روز گردشــگری« ثبــت شــده کــه در اغلب 
کشورهای گردشــگرپذیر جهان، بهانه ای است 
بــرای آنکــه گردشــگران و میزبانــان  ایــن روز را به 
جشن و شادمانی بگذرانند. گردشگری به معنای 
کلمه یــک بازی دوســر برد اســت؛ چــه صنعتی 
جذاب تــر از اینکــه بــه دیگــر انســان ها شــادی، 
لحظه هــای خــوب و خاطره انگیــز بفروشــی، از 
این طریق امرار معاش کنــی و در کنار چرخاندن 
اقتصاد کشــور، فرهنگ و ارزش های آن را نیز به 

دیگران بشناسانی. 
تصور کنیــد ایــن روزها کــه گرمای 
تابســتان جــای خــود را بــه هــوای 
دلپذیــر پاییــزی داده، پنجــم مهر 
برای ما ایرانیان نیــز روزی بود تا در 
کنار گردشــگرانی که از کشورهای 
گوناگــون آمده انــد تــا جاذبه هــای 
طبیعــی و همچنیــن فرهنــگ و 
میراث غنی ما را ببینند، به جشن 
بگذرانیم. در چنان فضایی می شد 
به خود بالید که ما فرزندان نیاکان 
سرزمینی به این زیبایی هستیم، 
اما بــه نظــر می آیــد جشــن گرفتن چنیــن روزی 
در ایــران حتــی اگــر اتفــاق بیفتــد، نمی توانــد با 
دلخوشــی همراه باشــد؛ چراکه به گفتــه فعالان 
ایــن حــوزه، آمــار گردشــگران ورودی به ایــران در 
برخــی از ماه هــای یک ســال گذشــته نزدیک به 
صفر بوده و در حوزه گردشــگری داخلی، هرچه 
جلوتر می رویم، سفر از سبد خرید خانواده های 
بیشــتری حــذف می شــود و بخــش زیــادی از 
ســفرهایی که توســط مردم صــورت می گیــرد از 
استانداردهای گردشــگری به معنای جهانی آن 
دور بــوده و اغلب تأثیری بر صنعت گردشــگری 
کشــور حتــی در مقیــاس محلــی نمی گــذارد؛ 

هرچند مســئولان مــا دوســت دارنــد با اتــکا به 
چنین ســفرهایی بگویند که اوضاع گردشــگری 
در کشور خوب است و مردم آن طورها هم دچار 

مشکلات اقتصادی نیستند و ... .
چند ماه پیش بود که برای تهیه گزارشی با چند 
تن از فعالان حوزه گردشگری در کشور گفت وگو 
می کردم. حکایت آنها از دوران کرونا و رکودی که 
در پــی آن صنعــت گردشــگری را زمین گیر کرده 
بــود، ماجراهایی که در نیمه دوم ســال گذشــته 
از ســر گذرانده بودند و ناامیدی از آینده به دلیل 
روندی کــه پیــش روی خــود می دیدنــد، حدیث 
غم انگیــزی بود کــه در نهایت مرا واداشــت تیتر 
آن گــزارش را »گذشــته ای ســخت و آینــده ای 
مبهم« بگــذارم. متأســفانه در ماه های گذشــته 
هیــچ اتفاقــی در راســتای بهبــود شــرایط ایــن 
صنعت بــا وجود پتانســیل بســیاری که کشــور 
در این حوزه دارد، نیفتاده اســت و مســئولان به 
جــای آنکه راهــکاری اساســی در پیــش بگیرند، 
بــه ایــن دلخــوش کرده اند کــه چطــور بــا در نظر 
گرفتن هــر فــرد خارجــی کــه وارد مرزهــای ایران 
می شــود به عنوان گردشــگر، آمارها را آن طور که 
می خواهند اعلام کنند. متأسفانه این روزها پای 
صحبت  هر کــدام از فعــالان بخــش خصوصی 
در اقتصــاد کشــور بنشــینید، از چالش هایــی 
می گوینــد کــه تیشــه بــه ریشــه کســب وکارها 
می زنند؛ چالش هایی کــه راهکارهایی واضح اما 
دور از دسترس صاحبان و مدیران کسب وکارها 
دارند. در روزگاری که پیش چشم مان، کشورهای 
همسایه با داشتن ظرفیت هایی بسیار کمتر از 
آنچه ما داریم، در حال تبدیل شدن به قطب های 
گردشــگری هســتند، آیا همچنان قرار است در 
مناســبت هایی ماننــد روز گردشــگری بــه جای 
برگزاری جشن، در ســوگ فرصت های از دست 

رفته مان بنشینیم؟ 

INTROسرآغاز

به بهانه پنجم مهرماه روز جهانی گردشگری

سوگ ما و سرور همسایه ها

چالش پلتفرم های درج آگهی با رگولاتوری
با ارائه راه حل وزارت راه  و شهرسازی به پایان رسید

فقط مالکان ملک حق درج آگهی دارند

مدت هاســت کــه پلتفرم هــای درج آگهــی در دو حــوزه 
خــودرو و امــلاک بــا تنظیم گــر ایــن حــوزه در چالــش 
هســتند. چندی پیش بود که دو پلتفرم  شیپور و دیوار 
متهم به ایجاد تورم در این دو حوزه شــده بودند. حرف 
اصلی رگولاتور در این میان به پلتفرم ها از این قرار است 
که پلتفرم هــای درج آگهی، نظارتــی روی قیمت ملک و 

خودرو ندارند.
مهرداد بذرپاش، وزیر راه  و شهرســازی برای جلوگیری 
از قیمت ســازی اعــلام کــرده از این پــس تنهــا مالکانی 
که خود و ملک شــان در ســامانه املاک و اسکان احراز 
هویت شــده اند، می توانند در این پلتفرم ها آگهی درج 
کنند و این اعلام به این معناســت که دیگر بنگاه داران 
نمی توانند به درج آگهی در پلتفرم ها اقدام کنند و تنها 
صاحبــان اصلی امــلاک توانایی درج آگهــی را خواهند 

داشت.
خبرگــزاری ایلنــا در گفت وگــو با مهــرداد بذرپــاش این 
موضــوع را مطــرح کــرد کــه در صــورت ایجــاد چنیــن 
ســامانه ای احتمال انجام معاملات زیرزمینی افزایش 

پیدا خواهد کرد.
بذرپــاش نیــز در پاســخ اعلام کــرد: »ایــن حــرف درباره 
ســکو های مجــازی حمل ونقــل هــم بیــان می شــد 
و می گفتنــد اگــر آژانــس نباشــد چــه می شــود؟ امــا 
امــروز مشــاهده می کنیــد ســکوهای مجــازی موضوع 
حمل ونقــل را بســیار آرام، ایمــن و باکیفیــت مدیریت 

می کنند.«
او در ادامه گفت وگوی خود خاطرنشــان کرد: »بخشی 
از سکوها هستند که آگهی منتشر می کردند که اخیراً 
همکاری خوبی با وزارت راه و شهرسازی و وزارت صمت 
انجــام دادنــد و قــرار شــد خــود مالکانی کــه خانه هــا را 
عرضه می کنند، آنها را در این ســامانه منتشر کنند.« 
بذرپاش در ادامه با اشاره به آگهی های جعلی درج شده 
در پلتفرم هــا گفــت: »بعضــاً خانه هایــی کــه انتشــار 
آگهی شــان صورت می گرفت، خانه   های واقعی نبودند 
و این امر خود به قیمت ســازی کاذب منجر می شــد که 
این  آگهی ها را یا املاک می   گذاشتند یا هر شخصی که 

می توانست این کار را انجام دهد.«

اظهارنظرها درباره فروش آنلاین همچنان ادامه دارد 

موافقت معاون اول به شرط اطمینان بخشی
محمد مخبر، معــاون اول رئیس جمهور پنجم مهرماه 
۱۴۰۲درباره موضوع ســامان دهی فروش اینترنتی دارو 
در ســکوهای اینترنتی اظهار داشــت که دولــت با ارائه 

خدمات از طریق نرم افزارها به مردم موافق است.
او در بازدیــدی کــه از هشــتمین نمایشــگاه بین المللی 
دارو و صنایع وابسته داشــت، تشریح کرد: »ما با ارائه 
خدمات از طریــق نرم افزارها به مردم موافق هســتیم و 
این موضــوع از سیاســت های اصلــی دولت اســت. در 
حوزه ســلامت حساســیت این موضوع مقــداری زیاد 
اســت و نگرانی هایــی وجــود داشــت و بایــد فرایندها و 
امکان نظارت بر آنها بررســی می شد. ما مصر هستیم 
که این اتفــاق بیفتد، اما فرایندها بایــد اطمینان بخش 

باشند.«
بهرام عین اللهــی، وزیر بهداشــت نیز در ادامــه افزود: 
»ایــن فراینــد بایــد از طریــق داروخانه ها انجــام بگیرد؛ 

یعنی داروخانه ها باید بر آن نظارت داشته باشند.«
در هفتاد وهفتمیــن نشســت هیئــت مقررات زدایــی و 
بهبود محیط کسب وکارها به پلتفرم هایی که در حوزه 
عرضــه و پخــش دارو فعالیــت دارنــد، اجــازه فعالیــت 

رسمی داده شده بود.
بر اســاس این مصوبه، پلتفرم های حوزه ســلامت برای 
توزیع دارو دیگــر نیازی به اخذ مجوز نداشــتند، اما در 
روز ۲۶ شهریورماه شــاهد خبر ابطال این مجوز توسط 

حیدر محمدی، رئیس سازمان غذا و دارو بودیم. 
بــر اســاس گفته هــای محمــدی بــه نظــر می رســید کــه 
به دســتور معــاون اول رئیس جمهــور، مصوبــه هیئت 
مقررات زدایی برای فروش دارو از طریق پلتفرم ها باطل 
شــده اســت، اما لازم به ذکر اســت که خبر ابطــال این 
مجوز به طور رسمی به ســازمان غذا و دارو ابلاغ نشده 
بــود و هیئــت مقررات زدایــی هــم در خصــوص ابطــال 
ایــن مصوبه واکنشــی نداشــت؛ بنابراین در مــورد اجرا 
یــا ابطــال مصوبــه مذکور تــا همیــن چنــد روز گذشــته 

صراحتی وجود نداشت.
طبــق گفته هــای معــاون اول رئیس جمهور ایــن مجوز 
باطل نشده و دولت نیز با ارائه خدمات به مردم از طریق 
پلتفرم هــای آنلاین موافق اســت، ولی به نظر می رســد 
نگرانی هــا و حساســیت هایی در مــورد فرایندهای این 

اتفاق وجود دارد.
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دسترسی ناشنوایان به اسنپ
 کاربران مسافر و راننده ناشنوا یا 
کم شنوا می توانند در حساب کاربری شان 
نوع معلولیت خود را ثبــت و از این طریق 

سفر راحت تری را با اسنپ تجربه کنند.

آغاز به کار سرویس مدرسه 
تپسی

 ســرویس مدرسه تپســی بعد از اختلالی 
که در آغاز سال تحصیلی برایش به وجود 
آمــده بــود، آغــاز بــه کار کــرد. تپســی این 
سرویس را به تازگی به خدمات خود افزوده 

است.

معامله بیت کوین با اهرم 10
اهــرم دار  معاملــه  قابلیــت 
)مارجیــن( در دســترس کاربــران صرافــی 
تبدیل قرار گرفته اســت. معامله تعهدی 
)مارجین( از جمله روش های نوین معامله 

در بازار رمزارزهاست. 

جایزه دانشمندان اسلام
جایزه مصطفی)ص( پنجمین دوره 
خــود را در روز هفتــم مهرماه و در اســتان 
اصفهان آغاز کــرد. این رویداد تــا یازدهم 

مهرماه ادامه دارد.

سیم کارت گردشگری، سیم کارتی بدون فیلتر و محدودیت 
در اســتفاده از شــبکه های اجتماعی همچون اینستاگرام، 
واتــس اپ و تلگرام اســت کــه به منظــور راحتی گردشــگران 

خارجی بــرای ارتبــاط با خــارج از کشــور در نظر 
گرفته شده است. 

بحث سیم کارت های گردشــگری از اواخر سال 
۱۴۰۱ به طــور جــدی مطــرح شــد. دلیــل اصلــی 
ارائه  ســیم کارت های بدون فیلتر به گردشگران 
ابتدا از سوی ضرغامی، کاهش بازدیدکنندگان 
خارج از کشــور بیــان شــد. او همچنیــن مطرح 
کرده بود که گردشگران خارجی به دلیل اقامت 
کوتاه  مدت شان در ایران معمولاً از پیام رسان های 

داخلی استفاده نمی کنند.

 تصویب طرح سیم کارت های گردشگری
تصویب طــرح ســیم کارت های گردشــگری در کارگــروه رفع 
مصادیــق مجرمانــه دادســتانی کل کشــور صــورت گرفتــه 
اســت. علی اصغر شــالبافیان، معاون وزیر گردشگری بیان  

کرده کــه این طرح بــا پیگیری های عزت الله ضرغامــی، وزیر 
گردشگری و به منظور بهره برداری دفاتر خدمات مسافرتی، 
هتل ها، راهنمایان گردشگری و گردشگران خارجی تصویب 
شــده اســت. شــالبافیان در ادامــه گفــت: »مــا 
درخواســت کرده بودیــم فعالان گردشــگری در 
اولویت این طرح قرار بگیرند، در نتیجه قرار شد 
فهرست دفاتر خدمات مسافرتی را ارائه دهیم 
تا این امکان برای آنها فراهم شــود. آژانس های 
مــورد تأییــد کــه پروانــه بهره بــرداری از وزارت 
میــراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی 
دارند، به منظور بهره برداری از این طرح معرفی 
شــده اند.« او همچنین اعــلام کــرد: »این طرح 
مصوب و ابلاغ شــده و ما هم بر اســاس مصوبه 
و اولویت هــا، بهره بــرداران را معرفــی می کنیــم. 
زمان بندی اجرای مرحله  به مرحله این مصوبه هم در آینده 
مشــخص می شــود.« شــالبافیان در ادامــه ذکر کــرد که به 
محض نهایی شدن موضوع سیم کارت گردشگری، در سامانه 
و ســایت وزارتخانه اطلاع رسانی می شــود. اکنون در سایت 

وزارت گردشگری، در این باره محتوایی منتشر نشده است.

 کاربــران ناراضــی داخلــی از ســیم کارت  های 
گردشگری

سیم کارت های گردشگری موضوع دیگری را در این میان به 
یاد کاربران ایرانی می اندازد و آن هم اینترنت طبقاتی است.

کاربــران ایرانــی در فضــای مجــازی ایــن طــرح را بــا طــرح 
کاپیتولاسیون مقایسه کرده و آن را ناعدالتی خواند ه اند. این 
در حالی است که کارگروه فیلترینگ در حال پیگیری جدی 
اینترنت طبقاتی نیز هست. وزارت علوم سال گذشته اعلام 
کرد طبق تصویب این نهاد، اینترنت با دسترسی خاص به 

اعضای هیئت علمی دانشگاه ها اعطا خواهد شد.
مفهوم اینترنت طبقاتی حدود یک ســال اســت که مطرح 
شــده و در ابتدا هدف آن بیشــتر استادان دانشــگاه ها بود. 
این در حالی است که بسیاری از افراد و مشاغلی که شامل 
اینترنــت بــا محدودیــت کمتــر می شــوند، ایــن موضــوع را 
ناعادلانــه توصیف کــرده و اســتفاده از اینترنــت طبقاتی را 

تحریم کرده اند.

سیم کارت های بدون فیلتر 
گردشگری مصداق ناعدالتی هستند 

کاپیتولاسیون 
گردشگری

جدید ترین مصوبات مجلس برای نظام بانکی در حاشیه بررسی برنامه هفتم 

سامانه املاک و مستغلات شبکه بانکی ایجاد می شود
در جریــان بررســی لایحــه برنامــه هفتــم در مجلــس، 
نمایندگان مجلس به بررســی مواد هفت و هشــت این 
لایحه کــه بــه اصــلاح نظــام بانکــی و مهــار تــورم مربوط 

می شود، پرداختند.
از جملــه مصوبــات مجلــس در ایــن زمینــه می تــوان به 
تشکیل دو ســامانه جدید در نظام بانکی، الزام بانک ها 
به ثبت اموال خود در سامانه املاک و مستغلات شبکه 
بانکی، تعییــن ســازوکار پرداخت بدهی هــای بانک ها و 
واگذاری اموال مــازاد بانک ها تــا پایان ســال دوم برنامه 

هفتم اشاره کرد.
در ابتدای این جلســه، تحقــق تورم 9.۵درصدی، رشــد 
نقدینگــی ۱3.۸درصــدی، کاهــش ســالانه ۲۰درصــدی 
ناتــرازی بانک هــا و نســبت کفایــت ســرمایه ۸ درصدی 

بانک ها به تصویب رسید.
در ادامه، سازوکار افزایش سرمایه بانک ها و مؤسسات 
اعتباری تصویب شــد که طبق آن، بانک ها و مؤسسات 
اعتبــاری غیربانکــی غیردولتــی باید پس از ابــلاغ بانک 

مرکــزی، برنامه افزایش ســرمایه ابلاغی بانــک مرکزی را 
به تصویب مجمع  عمومی خود رسانده و فرایند قانونی 

افزایش سرمایه را آغاز کنند.

 تولد دو سامانه جدید در نظام بانکی
تشکیل دو سامانه »املاک و مستغلات شبکه بانکی« 
و »ســامانه ســهام داری شــبکه بانکــی« یکــی دیگــر از 
مصوبات این جلسه مجلس برای نظام بانکی است. در 
این زمینه، بانــک مرکزی باید یک ماه بعــد از لازم الاجرا 
شــدن این قانــون، ســامانه املاک و مســتغلات شــبکه 
بانکــی را راه انــدازی کنــد و بانک هــا نیــز بایــد اطلاعــات 
مربوط به املاک خود را در ســامانه املاک و مستغلات 

شبکه بانکی ثبت کنند.
تکلیــف دیگــر مجلســی ها بــه بانک مرکــزی این اســت 
کــه نســبت بــه ارزیابــی کیفیــت دارایی هــای بانک ها و 
مؤسســات اعتبــاری غیربانکــی مبتنــی بــر اطلاعــات 
ثبت شده در سامانه اقدام کرده و پس از آن، هر دو سال 

یک  بار، ارزیابی کیفیت دارایی ها را تکرار کند.

 الزام بانک ها به ثبت و واگذاری اموال
علاوه بر این، بانک ها نیز باید اطلاعات مرتبط با املاک 
و مستغلات تحت تملک خود یا املاک و مستغلاتی را 
که مدعی مالکیت بر آنها هســتند، به ترتیبی که بانک 
مرکزی اعــلام می کنــد، در ســامانه املاک و مســتغلات 
شــبکه بانکی ثبت کننــد. از ســوی دیگر، بانک هــا باید 
اطلاعــات مرتبط با ســهام داری خود در شــرکت ها، اعم 
از شــرکت های بورســی و غیربورســی، واگــذاری اموال و 
اطلاعات مرتبط با سایر سهام داران، املاک، مستغلات، 
ســهام و ســایر دارایی های متعلق به شــرکت های مزبور 
را بــه ترتیبی کــه بانک مرکزی اعــلام می کند در ســامانه 
سهام داری شبکه بانکی درج کنند. واگذاری دارایی های 
مــازاد بانک ها تــا پایــان ســال دوم نیــز از دیگــر تکالیف 
مجلــس اســت کــه مســئولیت تشــخیص مــازاد بــودن 

املاک با بانک مرکزی خواهد بود.

بهناز ملکی
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کسب و کار
B U S I N E S S

می خواهیم سراغ 
 زبان های دیگری

هم برویم
هم بنیان گذار ویراویراست از کاربرد هوش مصنوعی برای 

درست نویسی در فارسی می گوید
درست و پاکیزه نویسی در زبان فارسی دغدغه افراد زیادی، از روزنامه نگاران گرفته تا دانشجویان است. برای درست نگاشتن 

علاوه بر دقت به سرعت هم نیاز داریم، اما کسانی که هر روز با این قضیه درگیر هستند، به خوبی درک می کنند که داشتن 
همزمان دقت و سرعت در ویرایش متون فارسی کار بسیار سختی است. اینجاست که نرم افزارهای ویرایش متن فارسی 

به کمک نویسندگان می آیند و تا حدودی کار آنها را آسان می کنند. ویراویراست یکی از این نرم افزارهاست که سعی 
می کند بر کیفیت خروجی تأکید زیادی داشته باشد. این نرم افزار مشابه گرامرلی است و به گفته بنیان گذار آن بر خلاف 
سایر نرم افزارهای ویرایش متن فارسی که کلمات را تک به تک ویرایش می کنند، می تواند ساختار و جملات را درک کند. 

ویراویراست علاوه بر ویرایش متون، محصولات دیگری مانند تبدیل صوت به متن و تبدیل عکس به متن هم دارد. به علاوه 
این شرکت راهکارهای مبتنی بر هوش مصنوعی به سازمان ها ارائه می دهد و به آنها در هوشمندسازی روندهایشان کمک 
می کند. امین رحمانی، هم بنیان گذار این شرکت دانش بنیان مستقر در شیراز در گفت وگو با کارنگ می گوید که شناخت 

نیاز مشتری و بازار برای آنها مزیتی به ارمغان آورده که توانسته اند با سایر کسب وکارهای مشابه در این حوزه رقابت کنند. او 
علاوه بر معرفی کسب وکار و محصولاتش به چالش های راه اندازی کسب وکار مبتنی بر هوش مصنوعی هم اشاره می کند. 

رحمانی معتقد است در راه اندازی کسب وکارهای مبتنی بر هوش مصنوعی حمایت دولت اهمیت زیادی دارد و در تمام دنیا 
شرکت های بزرگ با کمک و حمایت دولت شان توانسته اند رشد کنند.

 ایــده راه انــدازی ویراویراســت چگونــه 
مطرح شد؟ چه نیازی احساس کردید که به فکر 

ساخت چنین نرم افزاری افتادید؟
مــن ســال ۱39۶ دانشــجو بــودم و می خواســتم از 
پایان نامــه ام دفــاع کنــم. اســتاد راهنمــای مــن بســیار 
ســخت گیر بــود و نســبت بــه درســتی نــگارش متــن 

حساسیت زیادی داشت.
با اینکه رشــته مــن فنی بــود، اما اســتاد من نســبت به 
درستی متن پایان نامه ســخت گیری زیادی داشت و به 
من اجازه دفاع نمی داد. من هم برای دفاع عجله داشتم 
و آماده بــودم که بعــد از دفــاع به آلمــان بروم. به ســراغ 
چند نرم افــزار رفتم تــا متــن پایان نامــه ام را ویراســتاری 
کنم، اما کار کــردن با آنها بســیار زمان بر بــود. به همین 
دلیل فکــری به ذهنم رســید. چند روز وقت گذاشــتم و 
یک کد نوشتم. 9۰ درصد کار من با آن کد درست شد و 

توانستم از پایان نامه ام دفاع کنم.
بعــد از آن بــه ایــن فکــر کــردم کــه قطعــاً بســیاری از 
دانشجویان با این معضل مواجه هستند. با بررسی ای 
کــه انجــام دادم، متوجــه شــدم اســتادان تحصیــلات 
تکمیلی در دانشــگاه های دیگر هم نســبت بــه نگارش 

متن حساس هستند.
در نگارش پایان نامه دانشــجویان فقط به فکر نوشــتن 

هستند و به نحوه نگارش متن توجهی ندارند.
به ایــن فکــر کــردم کــه تعــداد دانشــجویان تحصیلات 
تکمیلی در کشور کم نیست و با جست وجو در این باره 
متوجه شدم 99۰ هزار دانشــجوی تحصیلات تکمیلی 
در ایران وجــود دارد. نرم افزارهای موجود را هم بررســی 
کردم. ویراستیار در سال ۱39۰ با هزینه شورای انقلاب 
فرهنگی ســاخته شــده بــود و بــرای آن ســال ها نرم افزار 
خوبــی بود، امــا کلمــات را تک به تک بررســی می کرد. با 
توجه به اینکه تا سال ۱39۶ مدل های هوش مصنوعی 
جدیدی ایجاد شــده بودنــد، دیدیم که امکان ســاخت 

نرم افزار بهتری وجود دارد.
نرم افزارهــای خارجی را هم بررســی کــردم و بــا گرامرلی 
آشــنا شــدم. گرامرلی نیز از جامعه دانشــگاهی شــکل 
گرفته بود. به این نتیجه رســیدم که می توان نرم افزاری 
مشابه گرامرلی برای زبان فارسی داشت. به این ترتیب 

بود که تیم ما شکل گرفت.
در ابتــدا تیم مــا ۱۱ عضــو داشــت و اکثــر آنها در رشــته 
زبان شناســی تحصیــل کــرده بودند. مــا به تولیــد داده 

نیاز داشتیم.
منظــور مــن از داده، متــن ویرایش شــده ای اســت کــه 
بتوان با آن سیســتم را آموزش داد، اما رفته رفته تیم ما 
کوچک تر شــد. چون در ابتدای کار قضیــه جدی نبود و 

فکر نمی کردیم تا اینجا پیش برویم.

در نهایت محصول شما در چه سالی 
راه اندازی شد؟

نسخه اولیه محصول ما اردیبهشت ماه ۱399 راه اندازی 
شــد تا وارد بازار شــود و محک بخورد. این نســخه وارد 
بازار شد و در مورد آن بازخورد هایی گرفتیم. سال ۱۴۰۰ 
یــک آپدیــت خیلی خــوب منتشــر کردیــم. گــوگل یک 
الگوریتم جدید به نام ترنســفورمر منتشــر کــرده بود و 
در آن زمان خیلی طرفدار داشــت. فکــر می کنم ما جزء 
اولیــن تیم ها در حــوزه متــن بودیم کــه از ایــن الگوریتم 

استفاده کردیم.
این آپدیــت بســیار نتیجه بخــش بود. چــت جی پی تی 
نیــز بــر اســاس ایــن الگوریتم هــا کار می کنــد. در اواخر 
ســال ۱۴۰۰ هم توانســتیم دانش بنیان شــویم. در حال 
حاضر با آخرین آپدیتی که ماه گذشته منتشر کردیم، 
ویراویراســت شــبیه گرامرلــی شــده و می تــوان گفــت 
یک نســخه از گرامرلــی برای زبان فارســی اســت. چون 
ویراویراست بافت جمله، ســاختار و معنی کلمات را در 

کنار هم کاملاً متوجه می شود.

دولت باید اولین مشتری 
هوش مصنوعی باشد

چالش های 
کسب وکارهای مبتنی 

بر هوش مصنوعی 
امیـــــن رحــــــمانی، هـــم بنـــیان گـــــذار 
ویراویراســت، معتقــد اســت یکــی از 
مهم تریــن چالش هــا، نیــروی انســانی 
اســت. او در این بــاره می گویــد: »مــا 
به ســختی می توانیــم بــه یــک نیــرو 
۷۰۰ تــا ۱۰۰۰ دلار حقــوق دهیــم، امــا در 
همســایگی ما کشــور امــارات به راحتی 
به نیروهای خود هفت هــزار دلار در ماه 

حقوق می دهد.« 
او می افزایــد: »یکــی دیگــر از چالش هــا 
شــرکت  اســت.  زیرســاخت  بحــث 
OpenAI کــه توانســت ۱۰ میلیــارد 
دلار ســرمایه جــذب کند، شــاید بالغ بر 
همیــن مبلــغ را صــرف زیرســاخت های 
ســخت افزاری خــود کــرده باشــد. مــا 
بــرای آمــوزش مدل هــا بــه قطعــه ای بــه 
نــام GPO نیــاز داریــم کــه بســیار گــران 
است. نگهداری از این قطعه هم بسیار 

هزینه بر است.« 
رحمانی ادامه می دهد: »چالش بعدی 
بحث دیتاست. در کشورهای دیگر دیتا 
در اختیار شــرکت های هوش مصنوعی 
قرار می گیرد، اما در ایران دیتا در دست 
سازمان هاســت. در ایــران شــرکت های 
هــوش مصنوعــی خودشــان بایــد دیتــا 
تولیــد کننــد کــه بســیار زمان بر اســت. 
قانون گذار هم برای رفع این مشکل هیچ 

قانونی تصویب نکرده است.« 
بــه گفتــه هم بنیان گــذار ویراویراســت 
چالش دیگــر کســب وکارهای مبتنی بر 
هوش مصنوعی در رابطه  با بازار اســت. 
او توضیــح می دهــد: »الان شــرکت های 
هوش مصنوعی زیــاد هســتند. یکی از 
اصــول در ایــن حــوزه در دنیا این اســت 
که خود دولت ها باید محصولات هوش 
مصنوعــی را بخرنــد. بــرای مثــال رشــد 
شــرکت گوگل به دلیل حمایت دولتش 
بوده اســت. ولی در کشــور ما هنــوز این 
موضــوع جــا نیفتــاده کــه دولــت بایــد 
اولین مشــتری هوش مصنوعی باشــد. 
یعنــی دولت بایــد از شــرکت های هوش 
مصنوعی حمایت کنــد. در ایــران هنوز 
راه زیــادی مانده تــا دولت متوجه شــود 
که باید از شــرکت های هوش مصنوعی 
حمایــت کند. چــون هزینه زیرســاخت 
این شــرکت ها زیــاد اســت و تا بــه مدل 

مقیاس پذیری برسند، زمان می برد.«

DISCUSSIONبحث
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کسب و کار
B U S I N E S S

دلیل زمان بر شدن فرایند راه اندازی، آماده کردن داده ها 
بــود. ۸۰ درصد کار هــوش مصنوعی، آماده ســازی داده 
درجه یــک و ۲۰ درصد هم آموزش دادن بــه الگوریتم ها 

و نگهداری است.

 ویراویراســت فقــط کار ویرایش متن را 
انجام می دهد یا محصولات دیگری هم دارد؟

ما در حــال حاضر چهــار محصــول داریم. یکــی از آنها 
ویرایش متن زبان فارسی است که در مورد آن صحبت 

کردیم.
محصــول دیگــر تبدیــل گفتــار بــه نوشــتار اســت کــه 
ویراتایــپ نــام دارد. محصــول دیگــر هــم فایــل صوتــی 
ضبط شــده را به متــن تبدیل می کنــد. ایــن محصول را 

ویراآوا نامیده ایم.
چهارمین محصول هم عکس و پی دی اف را 
به متن تبدیل می کند که آن را هم ویرانویسه 

نام گذاری کرده ایم.

 واقعیــت ایــن اســت کــه 
شــرکت های دیگری هم وجــود دارند 
کــه مشــابه ایــن محصــولات را ارائــه 
می دهند؛ مزیت رقابتی شما نسبت 

به آنها چیست؟
مــا در این چند ســال نیاز مشــتری را متوجه شــده ایم. 
برای مثال در بحث تبدیل فایل صوتی به متن می دانیم 
که مشــتری دقیقاً چه می خواهد و این موضوع بسیار 
مهم است. بسیاری از دوستان ایده های خوبی دارند، 
اما بــه نیاز بــازار توجهــی ندارنــد. تــا وارد بازار نشــده و 
متوجــه نشــوید کــه مشــتری دقیقــاً چــه می خواهــد، 
نمی توانیــد در آن بــازار دوام بیاوریــد. کســی کــه دوام 
آورده، نیــاز مشــتری اش را به خوبــی ســنجیده اســت. 

مــا هــم نیــاز مشــتری مان را 
ســنجیده ایم و کاری کرده ایم 
کــه آن نیــاز به خوبــی برطــرف 

شود.
بــرای مثــال در تبدیــل فایــل 
صوتی به متــن، در وهلــه اول 
ســعی کرده ایم کــه ایــن کار با 
دقــت خوبی انجــام شــود. در 
واقع ما همیشــه روی کیفیت 
تأکیــد داریم. ســرعت و دقت 
بــرای کاربــران بســیار مهــم 

است.
بــه همیــن دلیــل مــا یکســری 
فیچر دیگر هم ارائه می دهیم. 
یعنــی بعــد از اینکــه فایــل 

صوتی به متــن تبدیــل شــد، آن را ویرایــش می کنیم. تا 
اگر موتور صوتی ما خطایی داشــته، آن را برطرف کنیم. 

به علاوه علامت گذاری متن را نیز انجام می دهیم.
در بحــث ویرایــش متــن هــم مزیــت مــا دقــت اســت. 
محصولی شــبیه بــه گرامرلــی تابه حال در زبان فارســی 
وجــود نداشــته اســت. چنــد نرم افــزار مثــل نویســه یــا 
پاک نویس در حوزه ویرایش وجود دارنــد، اما محصول 

ما دقت و کارایی بالاتری دارد.
مزیــت دیگر مــا داشــتن افزونه وردپرس اســت کــه این 
افزونــه را بــر اســاس نیــاز مشــتری ایجــاد کردیــم. فکــر 
می کنم ایــن اولین افزونــه وردپــرس بــرای ویرایش متن 

زبان فارسی است.

 بــه نظــر می رســد اهمیــت زیــادی بــه 
نیازهای مشتری می دهید. آیا شما به سازمان ها 
و کسب وکارها هم نسخه شخصی سازی شده یا 

خدمات ویژه ارائه می دهید؟
ما یک تیم بسیار خوب در حوزه هوش مصنوعی داریم 

که می تواند به بهینه سازی سازمان ها کمک کند.
برای مثال می تواند روند و روال کاری را در یک ســازمان 
هوشــمند کند و به تبع این هوشمندســازی هزینه های 
سازمان پایین می آید. با توجه به اینکه هوش مصنوعی 
می تواند ۷×۲۴ کار کند، نیاز مشتریان را به خوبی برطرف 
می کنــد و دیگــر آن ســازمان نیــازی بــه منابــع انســانی 
نخواهد داشت. به طور کلی هزینه های سازمان پایین و 
راندمان آن بالا خواهد رفت. در واقع ما برای معضلات 
سازمان ها، راه حل ســازمانی ارائه داده و به آنها توضیح 
می دهیــم کــه اگــر از هــوش مصنوعــی در رابطــه با یک 
معضــل خــاص اســتفاده کننــد، راندمــان آنهــا بالاتــر 

خواهد رفت.
بــرای مثال اکنــون در حــال انجــام کاری بــا اداره مالیات 
هستیم تا روند پاسخ دهی به مشتریان شان 
تسریع شود و مراجعه به این سازمان کاهش 
یابد. در واقع مــردم می توانند بــا مراجعه به 
سیســتمی که قرار اســت ما به این ســازمان 
ارائه دهیم، پاســخ ســؤالات خود را دریافت 

کنند.
در حــال حاضــر هــم بــا ســازمان هایی چون 
اســتانداری فــارس، معاونــت غــذا و داروی 
ســازمان دانشــگاه علوم پزشــکی و خدمات 
بهداشتی شــیراز، دانشگاه شیراز و سازمان 

تأمین اجتماعی همکاری می کنیم. 
ایــن ســازمان ها در حــال حاضــر از هــوش مصنوعــی 
ویراویراست اســتفاده می کنند. در واقع ما توانسته ایم 
به این سازمان ها، راهکارهای سازمانی و محصولات مان 

را ارائه دهیم.

 به جز ســازمان ها، چــه تعــداد کاربر از 
ویراویراست استفاده می کنند؟

بیش از ۲۰ هــزار کاربر ماهانه 
اســتفاده  مــا  سیســتم  از 

می کنند.

 تا به حــال ســرمایه 
جذب کرده اید؟

مــا تا به حــال ســه دور جــذب 
ســرمایه داشــته ایم. اولیــن 
ســرمایه گذار ما شتاب دهنده 
کوانتــوم از دانشــگاه شــیراز 
مجموعــه  از  ســپس  بــود. 
صــد اســتارتاپ، ۴۰۰ میلیون 
تومان ســرمایه جذب کردیم. 
در دور بعــدی هم که در ســال 
۱۴۰۱ بــود، صندوق پارســیان، 
شناسا، صد استارتاپ و صندوق سرمایه گذاری اینوتک 

روی ویراویراست سرمایه گذاری کردند.

 چــه برنامــه و اهدافــی بــرای آینــده 
یــد؟ آیــا بــه فکــر توســعه  ویراویراســت دار
ویراویراســت و ورود بــه بــازار خــارج از ایــران 

هستید؟
ما قصد داریم به ســراغ زبان های دیگر بــرای مثال زبان 

عربی برویم.
بازار این زبان بزرگ تر است و استفاده کنندگان بیشتری 
دارد. ما بــرای زبان فارســی حدود یکصد میلیــون کاربر 
بالقوه داریم، ولی در زبان عربی حدود یک میلیارد کاربر 

بالقوه وجود دارد.
پس احتمــالاً بــازار زبــان عربی بهتــر و بزرگ تــر خواهد 
بــود. رقبایــی هــم داریــم، امــا بــه واســطه اینکــه قیمت 
تمام شــده محصــول در ایــران کمتــر اســت، بــرای یــک 
کشور یا ســرمایه گذار عربی به صرفه اســت که در ایران 

سرمایه گذاری کند.

جذب سرمایه یکصد میلیون دلاری رایتر  

رقیب جدید چت جی پی تی

REPORTگزارش

اســتارتاپ هــوش مصنوعــی مولــد »رایتــر« 
در دومیــن دور تأمیــن مالــی خــود موفــق بــه 
جمع آوری ۱۰۰ میلیون دلار شــد. با این جذب 
ســرمایه، ارزش رایتــر بــه ۵۰۰ تــا ۷۵۰ میلیــون 
دلار افزایــش یافــت. مدل هــای زبانــی بــزرگ 
رایتر، قابلیــت تولید طیــف متنوعــی از محتوا 
را؛ از گزارش هــای رویدادهــا و ایمیــل گرفتــه تا 
توضیحات مربوط به محصولات و خلاصه های 
اجرایــی دارنــد. ایــن ویژگــی، رایتــر را در مقابل 
چــت جی پی تــی OpenAI و تایپ فیــس قــرار 

می دهد.
 با اینکه کســب وکارهای زیــادی در ایــن حوزه 
وجــود دارنــد، امــا بــه گفتــه مدیرعامــل رایتــر 
استقبال خوبی از این استارتاپ به عمل آمده 
اســت. »مــی حبیــب«، مدیرعامــل و یکــی از 
بنیان گذاران رایتر می گوید: »برخی مشتریان 
سازمانی کم کم از آژور OpenAI به سمت رایتر 
می روند؛ زیرا کیفیت خروجی های تولیدشــده 
توســط چــت جی پی تــی بــه انــدازه کافــی بــالا 
نیســت. حبیــب گفت کــه درآمــد رایتــر در دو 
ســال گذشــته ۱۰برابــر و از ابتدای ســال جاری 

چهاربرابر شده است.«
او ادامه می دهــد: »بســیاری از مــردم در مورد 
درســتی محتــوای تولیدشــده توســط چــت 
جی پی تی و نمونه های مشابه مطمئن نیستند. 
حتی بسیاری اوقات نمی توانند از آن محتواها 

استفاده کنند؛ زیرا کیفیت خوبی ندارند.« 
رایتر در ســال ۲۰۲۰ تأسیس شــد و اوایل سال 
۲۰۲3 در فهرســت ۵۰ شــرکت برتــر هــوش 
مصنوعــی مجلــه فوربــس قــرار گرفــت. ایــن 
استارتاپ ۱۵۰ مشتری سازمانی از جمله اوبر، 
اسپاتیفای، ونگارد، سامســونگ و لورال دارد. 
این دور تأمین مالی توسط آیکونیک گروث و با 
مشارکت بالدرتون کپیتال، اینسایت پارتنرز و 

اسپکت ونچرز انجام شد.
رایتــر ۱۴ مــدل بــا اندازه هــای مختلــف ارائــه 

می دهــد؛ از مدل هــای ۱۲۸ میلیــون پارامتــری 
گرفته تــا ۴3 میلیــارد پارامتری. ایــن مدل ها از 
مدل چت جی پی تی ۴ که یک تریلیون پارامتر 
دارد، بسیار کوچک تر هستند. این مدل ها که 
پالمیرا نام دارند، با داده های عمومی از منابعی 
ماننــد صفحــات وب، کتاب هــا، ویکی پدیــا، 
گیت هاب و محتوای ویدئویی یوتیوب آموزش 

دیده اند.
حبیــب در مورد ایــن داده ها توضیــح می دهد: 
»ایــن داده هــا فیلتــر می شــوند تــا داده هایــی 
کــه حــق کپی رایــت دارنــد، از میان آنهــا حذف 
شــوند.« او می افزاید: »هر شرکت یک نسخه 
دقیق تنظیم شــده جداگانه از مــدل را دریافت 
می کند کــه این مدل بــا داده هــای اختصاصی 
آن شــرکت ماننــد گزارش هــای مالــی آمــوزش 
داده شــده اســت. ایــن مدل هــا همچنیــن بــا 
اکثر اســتانداردهای حفظ حریــم خصوصی و 
امنیتی، از جمله HIPAA و قانون حفظ حریم 

خصوصی اروپا GDPR مطابقت دارند.« 
در ماه جولای نیز رایتر مدل پالمیرامد را منتشر 
کرد که این مدل با مجموعه داده های پزشــکی 
عمومی آمــوزش داده شــده اســت. حبیب در 
این بــاره می گوید: »مدل هــای کوچک تــر رایتر 
با یک صدم هزینه سایر مدل های زبانی بزرگ 
آمــوزش داده می شــوند و بــرای انجــام وظایف 
خاص با سرعت های بالاتر آماده می شوند.« 

او خاطرنشــان می کنــد: »شــرکت ها معمولاً با 
چالش تنظیم مدل هــای زبانی بــزرگ با حجم 
عظیــم داده ای که دارند، مواجه هســتند. آنها 
در تنظیم مدلی کــه بتواند هر مشــکلی را حل 

کند، با سختی مواجه هستند.« 
یکــی از مزیت هــای رایتــر یکپارچگــی آن بــا 
ابزارهایی اســت کــه کارکنان به صــورت روزمره 
بــا آنهــا ســروکار دارنــد. به عــلاوه افزونــه رایتر 
به راحتــی روی برنامه هایــی مثــل گوگل کــروم، 
گوگل داکز یا مایکروسافت ورد نصب می شود.

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

ما برای معضلات 
سازمان ها، راه حل 

سازمانی ارائه داده و به 
آنها توضیح می دهیم 

که اگر از هوش 
مصنوعی در رابطه 
با یک معضل خاص 

استفاده کنند، راندمان 
آنها بالاتر خواهد رفت
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لجستيک
L O G I S T I C

رونمایی از قطار بار، سامانه تجارت الکترونیکی راه  آهن
مراســم رونمایــی از »قطاربــار«، ســامانه تجــارت 
الکترونیکــی راه آهــن بــا حضــور مدیرعامــل شــرکت 

»توسعه بازرگانی پیشتاز راه و شهر« برگزار شد. 
شرکت توسعه بازرگانی پیشتاز راه و شهر با نام تجاری 
قطاربار مراســم رونمایی از خدمات لجســتیک مبتنی 
بر شــبکه ریلی کشــور را بر بستر وب ســرویس )API( با 
امــکان ثبــت و صــدور بارنامــه و رهگیری مرســولات در 
حاشــیه دهمیــن نمایشــگاه بین  المللــی حمل ونقــل و 

صنایع ریلی برگزار کرد. 
»مجیــد فغانــی«، مدیرعامل شــرکت توســعه بازرگانی 

پیشتاز راه و شــهر در این مراســم ضمن اشاره به قدمت 
ارائه خدمات لجستیکی در حوزه خرده بار توسط شبکه 
ریلی کشور گفت: »حمل ونقل ریلی یک حمل  ونقل سبز 
است که با ایمنی و سرعت بالا، هزینه های پایینی دارد. 
در حال حاضر ما ایــن آمادگی را داریم که این ســرویس 
را بــه جامعــه هدف مــان کــه فعــالان حــوزه کســب وکار و 
تولیدکنندگان محموله هــا و بازارگاه های فعال در فضای 
اینترنت هستند، ارائه دهیم.« او در ادامه اظهار داشت: 
»مجموعــه مــا آمــاده اســت به جــز رهســپاری کــه میان 
شهرهای اســتان های گوناگون انجام می دهیم، از طریق 

 راهکار لجستیکی ارزان
و سریع برای کسب وکارها

 صنعت لجستیک دیجیتالی شده چگونه می توانند
به رشد و توسعه کسب وکارهای کوچک ختم شوند؟

مزیت هایی برای بزرگ و کوچک

REPORTگزارش

بــرای شــرکت های کوچک یــا شــرکت هایی که 
در اول راه خــود یــا در مرحلــه بلــوغ هســتند، 
همراه شــدن با تحول دیجیتــال می تواند امری 
اســترس زا باشــد، امــا بــا وجــود ایــن تــرس و 
دلهره هــا، دیجیتالی شــدن اهمیــت زیــادی 
دارد و ســود زیــادی بــرای کســب وکارها بــه 
ارمغــان مــی آورد. بــر اســاس مطالعــه ای کــه 
در ســال ۲۰۲۰ توســط سیســکو انجــام شــد، 
کســب وکارهای کوچک در چند حــوزه کلیدی 
 )GDP( ۴۸ درصد از کل تولید ناخالص داخلی
کشورهایشــان را تشــکیل می دهنــد. این رقم 
نشــان دهنده اهمیت و بــازده کســب وکارهای 
کوچک است. پس سیسکو پیش بینی می کند 
بــا دیجیتال ســازی بیشــتر، ایــن شــرکت های 
کوچک می توانند رشد تولید ناخالص داخلی 
کشورهایشان را تا سال ۲۰۲۴ به ۲.3 تریلیون 

دلار افزایش دهند.
در واقع بســیاری از مشاغل کوچک تر در حال 
بررسی دیجیتالی سازی خود هستند. سیسکو 
در مطالعــه خــود دریافــت کــه ۷۲ درصــد از 
کسب وکارهای کوچک مورد بررسی در سراسر 
بریتانیا، ایالات  متحده، آلمان، فرانسه، کانادا، 
مکزیک، برزیل و شــیلی، از زمان شیوع کووید 
۱9 در حــال تــلاش بــرای سرعت بخشــیدن بــه 
دیجیتالی شــدن خــود هســتند، امــا صنعــت 
لجستیک چگونه می تواند از دیجیتالی شدن 
بــرای کمــک بــه رشــد شــرکت های کوچک تــر 
اســتفاده کنــد و چــرا تحــول دیجیتــال مهــم 

است؟

امکان رزرو فوری
در گذشــته، رزرو کانتینــر حمل ونقــل 
گاهی بیش از یــک هفته زمان می بــرد؛ چراکه 
فرایند تأیید، بیمه و بارنامه زمان بر بود. در واقع 
زمــان زیــادی صــرف  انتقــال مرســوله از نقطه 
مبدأ به نقطه مقصد می شد. اما اکنون امکان  
انجام ۶۰ درصد از رزروها به صورت دیجیتالی 

فراهم شده است.
بســیاری از مراحل هم به صورت خودکار و آنی 
انجام می شــوند. برای مثال قبلاً صدور بارنامه 
گاهی تــا هشــت روز هــم زمــان می بــرد، اما در 
حال حاضر ایــن مرحلــه در کمتــر از ۱۰ دقیقه 
انجام می شــود. این اتفاق کسب وکارها را قادر 
می سازد تا به جای صرف وقت برای فرایندهای 
لجســتیکی بــه کارهــای مهم تری چون رشــد و 

توسعه خود بپردازند.

زنجیره تامین خاص مشتری
بــا اســتفاده از فرایندهــای دیجیتالــی 
دیگر نیــازی بــه برنامه ریزی هــای دســتی برای 
نحــوه دریافــت محمولــه از انبــار، بنــدر، قطار، 
کامیون و انبار نیست. کل این زنجیره می تواند 

به صــورت دیجیتالــی بهینــه شــود. به عــلاوه 
می تــوان گزینه هایــی را بــه ایــن فراینــد افــزود 
کــه قبــلاً  از طریــق تلفــن یــا کاغذبــازی انجــام 
می شدند. به طور مثال برای بیمه های کالاهای 
فاسدشدنی دیگر مثل قبل نیازی به نامه زدن و 
پیگیری و صرف وقت زیادی نیست و می توان 
به راحتی و در کمترین زمان ایــن کار را از طریق 

پلتفرم های دیجیتالی انجام داد. 

سوال مشتری
و پاسخ هوش مصنوعی

همان طور که گفته شــد، رزرو فوری و دیجیتال 
در زمان و هزینه شرکت ها صرفه جویی می کند 
و در نتیجه منابع بیشتری برای انجام کارهای 
دیگر در اختیــار آنها قرار می دهــد. با این حال 
شرکت های کوچک تر که تازه ســفر دیجیتالی 
خــود را آغاز کرده اند، ممکن اســت نســبت به 
راه حل هــای دیجیتالــی لجســتیکی محتــاط 
باشــند. واضــح اســت کــه ایــن شــرکت ها بــه 
یک مشــاور در امور مربوطــه نیاز دارنــد که در 
این زمینه نیــز دیجیتالی شــدن به کمــک آنها 

می شتابد. 
سیســتم های هوش مصنوعی در شــرکت های 
لجســتیکی کمــک می کننــد بــه ســؤالات و 
نگرانی های مشتریان زودتر پاســخ داده شود. 
به جای اینکه ســؤالات و ابهامات ســاعت ها و 
روزها در صندوق های ورودی بمانند تا مرتب و 
به بخش مربوطه ارســال شــوند، سیستم های 
هــوش مصنوعــی کمــک می کنند که ســؤالات 
مشــتریان به طور خــودکار طبقه بندی شــوند. 
ایــن اتوماســیون کمک می کنــد تا زمان پاســخ 
بــه مشــتریان ســریع تر شــود و ایــن موضــوع 
به نفع شــرکت هایی اســت کــه در اســتفاده از 
فرایندهــای دیجیتالــی محتاط تر هســتند. در 
واقــع از طریق این اتوماســیون ها به ســؤالات و 
ابهامات مشتریان خیلی ســریع تر پاسخ داده 
می شــود تــا آنهــا بتواننــد راحت تــر تصمیمی 

بگیرند. 

 صرفه جویی در هزینه و زمان
از  لجســتیک  کــه  حالــی  در 
لحــاظ تاریخــی صنعتــی کنُــد در نــوآوری و 
دیجیتالی شدن محسوب می شــود، اما اکنون 
راه های متعددی برای شــرکت ها وجــود دارد تا 
خدمات لجستیکی خود را به روزرسانی کنند. 
این راه حل های ساده به شرکت های کوچک تر 
اجــازه می دهــد تــا تحــول دیجیتــال خــود را 
به سرعت آغاز کرده و زمان و منابع ارزشمندی 
را برای فعالیت های استراتژیک تر ذخیره کنند. 
با صرف زمان کمتر برای فرایندهای لجستیک 
و رزرو، شرکت ها می توانند بیشتر در توسعه و 

رشد سرمایه گذاری کنند.

راه آهن می تواند انتخاب خرده فروشان برای 
ارسال ارزان و سریع مرسوله ها باشد

احیای یک امکان 
لجستیکی فراموش شده

مدیرعامل شــرکت توســعه بازرگانی پیشــتاز راه و شهر در 
حاشیه مراسم رونمایی سامانه قطاربار درباره لزوم استفاده 
از فناوری در صنعت لجستیک به خبرنگار کارنگ می گوید: 
»اگــر قــرار باشــد یــک کســب وکار در شــبکه حمل ونقــل 
فعالیت کند و از فناوری اینترنت استفاده نکند، محکوم به 
فناست.« مجید فغانی با اشاره به همکاری مجموعه تاپین 
برای راه اندازی این ســامانه تأکید کــرد که حوزه حمل ونقل 
خرده بار کشور در حال تهی شــدن از خدمات شبکه ریلی 
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لجستيک
L O G I S T I C

و در محل شرکت هایی مانند پســت جمهوری اسلامی، 
تیپاکس، چاپار و... که به ما ملحق شــدند، خدمات خود 
را عرضــه کنیــم. بازارگاه هــای فعــال در حوزه لجســتیک 
بر پایــه اینترنــت می تواننــد API مــا را دریافــت و آن را در 
سایت خود که مورد وثوق فروشــگاه ها و تولیدکننده های 
مرســولات اســت، رونمایی کنند و از این طریــق خدمات 
را بــه جامعه کســب وکاری کشــور ارائه دهنــد.« فغانی با 
تأکید بر اینکه قطاربار تکمیل کننده زنجیره لجســتیک 
بر پایه شبکه ریلی است، درباره مشتریان بالقوه خدمات 

قطار بار افــزود: »این محصول 
می تواند توســط مشــتریان در 
حوزه کارخانجات، شرکت های 
حوزه توزیــع و فروشــگاه ها و... 
بــه شــکلی مقرون به صرفــه 
مــورد اســتفاده قــرار گیــرد. 
کســب وکارهای حــوزه B۲B و 
B۲C می تواننــد از خدمــات ما 
در حوزه لجســتیک اســتفاده 
کننــد. در حــال حاضــر در ۴۰ 
نقطه ایران قطاربــار نمایندگی 
فعــال دارد کــه همگــی بــه این 
متصــل  یکپارچــه  ســامانه 
هستند و این امکان را دارند که 

مرسولات را از درِ منزل مشتری تحویل گرفته و در مقصد 
مورد نظر تحویل دهند.«

 عدم وجود محدودیت وزنی در قطاربار 
در ادامه ایــن برنامه مهــرداد ملک محمــدی، مدیرعامل 
شرکت تاپین که توســعه  این ســامانه را بر عهده داشته، 
درباره ویژگی هــا و خدماتی که توســط این ســرویس ارائه 
می شــود، توضیــح داد. بــر اســاس گفته هــای او در ایــن 
سرویس محدودیتی برای وزن مرسوله پستی وجود ندارد 
و در صورتی که ابعاد یک بار امکان این را داشته باشد که 
از در واگن که حــدوداً دو متر در دو متر اســت، عبور کند، 
توســط این ســرویس قابــل حمــل اســت. ملک محمدی 
تأکید کرد که با توجه به محدودیتی که اغلب شرکت های 
لجستیکی خرده بار دارند و مرسوله های سنگین تر از ۲۰ 
کیلوگرم را حمــل نمی کنند، این ویژگــی را می توان یکی از 
مزیت های قطاربار عنوان کــرد. ملک محمدی همچنین 
ایمنی و ســرعت بالای قطاربار را یکی دیگر از مزیت های 
آن عنوان کــرد کــه مرســولات را در کمتر از ۲۴ ســاعت به 
مقصد می رساند. به گفته او یکی از ویژگی های این سامانه 
موضوع رهگیری مرســولات اســت. در این ســامانه تمام 
مرسولات در وضعیت های مختلف از زمان تحویل گیری 
تا تحویل در مقصد قابلیت این را دارند که توسط مشتری 
رهگیــری شــوند. مشــتری می توانــد رهگیــری را در قالب 
اس ام اس، نوتیفیکیشــن در ســایت و API در اختیــار 

داشته باشد. 

 حمل ترکیبی و پوشــش مناطق غیرریلی 
کشور

یکــی از ویژگی هــای دیگــری کــه مدیرعامــل تاپیــن برای 

ســامانه قطاربــار عنــوان کــرد، امــکان حمــل ترکیبــی بــا 
اســتفاده از این سامانه اســت. بر اســاس این ویژگی در 
قطاربار تا جایی که امکان دارد، کار حمل توســط شبکه 
ریلــی انجــام می شــود، امــا بــرای مکان هایــی که بــه این 
شــبکه دسترســی ندارند، از شــبکه های حملــی محلی 
مانند خودرو اســتفاده می شــود. این ویژگی باعث شده 
که قطاربــار بتواند پوشــش دهی قابل توجهی در ســطح 

کشور داشته باشد. 
همچنین ســرویس »درب  به درب« قطاربــار این امکان 
مرســوله ها  صاحبــان  بــه 
می دهــد کــه مرســوله خــود را 
از مبداء خود بــه مقصد مورد 
نظــر به صــورت نقطه به نقطــه 
ارسال کنند. بنا بر توضیحات 
مبــدأ  ایــن  ملک محمــدی 
می توانــد محــل کار یــا محــل 
زندگی فرد باشد. با ایجاد این 
ســرویس امکان پوشش دهی 
از  اســتفاده  بــا  کل کشــور 
قطاربــار فراهــم شــده و اگــر 
جایی هم وجود داشــته باشد 
که این ســامانه بــا محدودیت 
ســایر  از  شــود،  مواجــه 

تأمین کنندگان کمک می گیرد.

 حمل خودرو به صورت »درب به درب«
یکی از سرویس های جذابی که در قطاربار ارائه می شود، 
حمل خودرو به صورت درب به درب است. این سرویس 
حمــل خــودرو را به صــورت کامــلاً اقتصــادی از محــل 
فرســتنده تــا محــل گیرنــده در سراســر کشــور پوشــش 
می دهــد. به گفتــه ملک محمــدی پلتفــرم قطاربــار یک 
سرویس ایکامرس کامل است و کسب وکارها می توانند 
از طریق API، وب یا پنــل کل فرایند خود را انجام دهند. 
قطاربــار همچنیــن انــواع مختلــف پرداخــت؛ از آنلایــن 
گرفتــه تــا پرداخــت پس کرایــه و در محــل را پوشــش 

می دهد. 
او در پایــان گفته هــای خــود خاطرنشــان کــرد:  »یکــی 
از ویژگی هــای شــبکه ریلــی ایــن اســت کــه می توانــد 
تکمیل کننده زنجیره شــرکت های حمل باشد و با توجه 
به قیمت پایین، ســرعت بــالا و برنامه ریــزی منظمی که 
دارد، شرکت های حمل می توانند فرایند رهسپاری خود 
را از طریــق ایــن سیســتم انجام دهنــد. در حــال حاضر 
شرکت ملی پست از سرویس قطاربار استفاده می کند.« 
در پایان این برنامه، مدیرعامل شــرکت توسعه بازرگانی 
پیشتاز راه و شهر و همچنین مدیرعامل شرکت تاپین به 
سؤالات خبرنگاران درباره سامانه قطاربار پاسخ دادند. 
مجید فغانــی در پاســخ به ســؤال خبرنــگار کارنــگ درباره 
خدمات حمل ترکیبی گفت: »در بسیاری از شهرها شبکه 
حمل ونقل درون شهری در اختیار خود قطاربار است، ولی 
ما این فضا را فراهم کرده ایم تا مجموعه هایی که جمع آوری و 
توزیع را در شبکه داخلی استان ها و شهرها انجام می دهند، 

قابلیت اتصال به قطاربار از طریق API را داشته باشند.« 

بود و بــا ایــن اقــدام مــا توانســتیم دوبــاره آن را زنــده کنیم. 
راه آهن چیزی اســت که در همه دنیا در حال تقویت شدن 
است و معمولاً تمام شبکه های لجستیکی سعی می کنند 
خودشــان را به شــبکه ریلــی متصل کننــد.  فغانــی تأکید 
کرد که فروشــندگان خرد مانند کســانی که اقدام به تولید 
محصولات صنایع دســتی یــا محصــولات غذایی محلی 
می کنند و آن را در شبکه های اجتماعی یا مارکت پلیس ها به 
فروش می رسانند و قیمت نهایی محصول برایشان اهمیت 

زیــادی دارد، می توانند از خدمات قطار بار اســتفاده کنند.  
به گفته او قطاربار در حال حاضر به مارکت پلیســی مانند 
»باســلام« متصل شــده و فروشــندگانی که کالاهای خرد 
دارند، از طریق این پلتفرم می توانند از خدمات این سامانه 
که قیمت کمتری نسبت به سایر روش های لجستیک دارد، 
استفاده کنند. همچنین یکی دیگر از مزیت های قطاربار 
که می تواند برای فروشنده های خرد آنلاین اهمیت داشته 

باشد، سرعت آن است. 

کنید سکن  ا

»شاید موافق نباشید!«

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما می دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان نمی کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان می سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که »ما خوبیم« یا »همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...« یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ می گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

چی شد که نصر تهران یک هو اینقدر 

جذاب شد؟

در برنامه این هفته 

یکی از سرویس هایی 
که در قطاربار ارائه 

می شود، حمل خودرو 
به صورت درب به درب 

است. این سرویس 
حمل خودرو را از محل 

فرستنده تا محل 
گیرنده پوشش می دهد
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گفت وگو با مهدی مقیمیان، مدیرعامل گروه مبتکر و بنیان گذار پلتفرم مینی کالا
بیش از دو دهه از تولد آمازون به عنوان بزرگ ترین و معروف ترین فروشگاه اینترنتی جهان می گذرد و مارکت پلیس های زیادی با الهام از این غول ایکامرس شکل 
گرفته  و رشد کرده اند. با این حال بسیاری از فروشندگان بومی در کشورهای مختلف ترجیح می دهند به جای استفاده از خدمات مارکت پلیس ها با توجه به 

محدودیت هایی که دارند، کسب وکارشان را در شبکه های اجتماعی ایجاد کنند و توسعه دهند. اینستاگرام در این میان یکی از جذاب ترین بسترهایی 
بوده که توجه فروشندگان در کشورهای مختلف از جمله ایران را به خود جلب کرده است.   با گسترده تر شدن میزان فروش اینترنتی در بسترهایی مانند 
اینستاگرام چالش های مرتبط با کلاهبرداری در این فضاها نیز جدی تر شده است. چالش هایی که همچنان بدون راهکار هستند و به همین دلیل افراد 
ترجیح می دهند در چنین فضاهایی روی مبالغ بالا ریسک نکنند. »مهدی مقیمیان«، مدیرعامل گروه مبتکر معتقد است سوشال کامرس ها به عنوان 

نسل بعدی مارکت پلیس ها، جایگزین پلتفرم های فروش آنلاین هستند که برای چالش های فروش در مارکت پلیس و شبکه های اجتماعی راهکار ارائه 
می دهند. با او که بنیان گذار »مینی کالا« است درباره این سوشال کامرس ایرانی و ویژگی هایی که دارد، به  گفت وگو نشسته ایم. 

 تحول فروش آنلاین
با سوشال کامرس ها نگاهی به 

 فعالیت های
گروه مبتکر 

گــروه مبتکــر فعالیــت خــود را از ســال 
۱3۸9 در حــوزه توســعه محصــولات 
مبتنی بر فناوری اطلاعات آغــاز کرد. این 
گــروه از ابتــدای دهــه 9۰ در زمینــه تولیــد 
وب ســایت  بــرای مجموعه هــای دولتــی و 
خصوصی فعالیــت کــرده و پــس از آن بر 
اساس نیازهایی که مشتریان داشته اند، 
وارد حــوزه تولیــد محتــوا می شــود.  گــروه 
مبتکــر از اواســط این دهــه کار خــود را در 
حــوزه هــوش  مصنوعــی، اینترنت اشــیا، 
بلاکچیــن و رباتیــک ادامــه می دهــد و 
نهایتــاً در ســال ۱39۶ وارد حوزه ســاخت 
اپلیکیشــن های گوشــی همراه می شــود. 
در مجمــوع، توســعه شــهر هوشــمند، 
اپراتــوری تلفــن همــراه و ثابــت، تأمیــن، 
تجهیز و توسعه زیرساخت های ارتباطی 
کشــور، ارائه خدمــات اینترنتی ، توســعه 
و گســترش خدمــات ارزش افــزوده و 
نرم افزارهای کاربردی، گسترش حمل و نقل 
هوشــمند و راهکارهــای جامــع پرداخــت 
خــرد، شــتاب دهی شــرکت های نــوآور، 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر و... از جملــه 
حوزه هایی اســت کــه گــروه مبتکــر در آن 
فعال بــوده اســت.  گــروه مبتکــر از اواخر 
ســال ۱399 پــس از انجــام چند پــروژه در 
زمینــه اپلیکیشــن های گوشــی همــراه، 
تمرکــز خــود را روی پــروژه »مینی شــهر« 
گذاشته که قرار است ماکتی از یک شهر 
در فضای دیجیتال باشد. در چشم اندازی 
که برای اکوسیستم »مینی شهر« تعریف 
شــده، ایــن پــروژه شــامل مجموعــه ای از 
اپلیکیشن ها و پلتفرم ها برای شکل گیری 
یک شــهر هوشــمند اســت.  اولین پروژه 
برای ایجاد این اکوسیستم مینی کالاست 
که با تمرکز بر »سوشال کامرس« یا شبکه 
فروش غیرمتمرکــز، فعالیت خــود را آغاز 
کــرده اســت.  »مینی پــی«، »مینی  کیو«، 
»مینی بانــک«،  »مینی چنــج«، 
»مینــی کارت«،  »مینی مارکــت«، 
»مینی فــود« و »مینی تــی وی« از دیگــر 
حلقه های زنجیره ای هستند که در نهایت 
قرار است »مینی شهر« را بسازند. در حال 
حاضــر »مهــدی مقیمیــان«، مدیرعامل 
گــروه مبتکــر و بنیان گــذار »مینــی کالا« 

است. 

REVIEWبررسی

 ایــده مینــی کالا از کجــا شــکل گرفــت و 
چگونه به این جمع بندی رسیدید که فروشنده های 

خرد در فضای آنلاین به چنین پلتفرمی نیاز دارند؟

برای جــواب به ایــن ســؤال باید به کمــی عقب تــر برگردیم. 
»مینــی کالا« در واقع بخشــی از یک پــروژه بزرگ تــر به نام 
»مینی شــهر« اســت که حدوداً از اواخــر ســال ۱399 آن را 
آغــاز کردیــم. در حــال حاضــر تمرکز گــروه مبتکــر روی این 
ابرپــروژه اســت کــه از ۲۱ پــروژه تشــکیل می شــود و یکی از 
ایــن پروژه هــا مینی کالاســت. »مینی پــی«، »مینی  کیــو«، 

»مینی چنج«، »مینی بانک«، »مینی مارکت«، 
»مینــی کارت«، »مینی فــود«، »مینی تی وی« 
و... ســایر محصولات این پروژه هســتند. ایده 
مینی شهر از اینجا شــکل گرفت که بر اساس 
تجربــه مــا، در ایــران دلیــل شکســت پروژه هــا 
همیشــه این نیســت کــه خودشــان بــد عمل 
می کنند، بلکه می تواند به  خاطر این باشد که 
حلقه ای از یک زنجیره کلی هستند و به دلیل 
عملکرد بــد حلقه بعــدی یا قبلی با شکســت 
مواجه می شوند. این فارغ از چالش هایی است 

که در حوزه رگولاتوری وجود دارد. ما به این نتیجه رسیدیم 
که برای جلوگیــری از چنیــن اتفاقــی باید همــه حلقه های 
زنجیره را داشــته باشــیم و بتوانیم عملکــرد آن را مدیریت 
کنیم؛ بنابراین تصمیم گرفتیم یک شهر هوشمند بسازیم 
و همه زنجیره های مورد نیاز آن را شــکل دهیم. این پروژه از 
آنجایی که ماکت یک شهر است، مینی شهر نام گرفت. این 
شهر باید فروشگاه، بانک، کتابخانه، سینما، سوپرمارکت 
و... داشــته باشــد. ما تصمیــم گرفتیم اجــزای این شــهر را 
به صورت جداگانه بسازیم تا در نقطه نهایی که همه اینها 
ساخته شد، شهر ما شکل بگیرد. سؤال اصلی ما این بود 
که کار را با کدام یک از اجزای این شــهر آغاز کنیم. برای این 
انتخاب شــش ماه زمان صرف کارهای تحقیقاتی کردیم تا 
بدانیم در حال حاضر شرایط ورود به بازار کدام یک مهیاتر 
است. نتیجه بررسی های ما این شد که به سمت تولید یک 

پلتفرم سوشال کامرس برویم.

 چــه عواملــی باعــث شــد کــه بــه چنین 
نتیجه ای برسید؟

خرید آنلاین نیازی بود که کرونا به جامعه تحمیل و شرایط 
آن را مهیا کرده بود، وگرنه شاید سال ها زمان می برد که این 
بخش در این انــدازه مورد توجــه جامعه ایران قــرار گیرد. از 
ســویی ما در جهان یــک مارکت پلیس داشــتیم که نســل 
دوم فروش اینترنتی به شــمار می آمد؛ آمازون دنیا را تغییر 
داده و صاحب آن جف بزوس به پولدارترین آدم دنیا تبدیل 
شده و نوک هرم نشسته بود. اما از آغاز به کار آمازون بیش 
از دو دهه می گذشت و قرار نبود این مدل تا صد سال دیگر 
هم سرآمد فروش اینترنتی باشد. ما به این نتیجه رسیدیم 
کــه نســل بعــدی در حــوزه فــروش اینترنتــی، 
سوشــال کامرس اســت. مدل هــای خارجی که 
می تــوان آنهــا را نزدیــک بــه سوشــال کامرس 
دانست، یکی »تائوبائو« در چین است و یکی 
هم »اسپارک« در آمریکاست که البته سهام دار 

اصلی آن هم خود آمازون است.

 سوشال کامرس چه مؤلفه هایی دارد 
و تفاوت آن با مارکت پلیس ها در چیست؟

سوشــال کامرس در دنیا ماننــد ایکامرس هنوز 
آن قدر پخته نشــده که ما بدانیم چه اســتاندارهایی دارد و 
بخواهیم بــا خواندن چند داســتان موفقیت و شکســت و 
بنچمارک کردن چند پروژه آن را بسازیم. در واقع این مدلی 
اســت که دنیا همچنان در حــال آزمون وخطای آن اســت. 
همچنین به دلیل ماهیتی که سوشال کامرس دارد، اگر آنچه 
را در آمریــکا در اســپارک اتفاق افتــاده، در چین کپی کنید، 
جواب نمی دهد و آنچه را در چین تحت نــام تائوبائو اتفاق 
افتاده، نمی توان در جای دیگر عیناً پیاده سازی کرد. تائوبائو 
در چین کار خود را در سال ۲۰۱۵ آغاز کرد و بعد از پنج سال 
به ۱۰۱ میلیارد دلار ارزش رسید، اما برای مثال خودروسازی 
مانند بی ام دبلیو پس از یک قرن فعالیت حدود ۱۰۰ میلیارد 
دلار ارزش دارد. ایــن مقایســه نشــان می دهد که ســرعت 
بزرگ شدن این کسب وکار تا چه اندازه می تواند سریع باشد. 
درباره بخش دوم سؤال می توان به صورت خیلی موجز گفت 
وقتی شما مارکت پلیس را به صورت غیرمتمرکز اجرا کنید، 
به سوشال کامرس می رسید؛ ما در دوره ای شروع به متمرکز 
کردن همه چیز کردیــم؛ برای مثال همه بقالی هــا را حذف و 
هایپرمارکت ها را جایگزین کردیم. اما در حال حاضر این روند 

در جهان معکوس شده و همه چیز دوباره در حال حرکت به 
سمت غیرمتمرکز شدن است؛ همان طور که در حوزه بانکی 
بلاکچین می خواهد نظام مالی دنیا را از مدل متمرکز مبتنی 
بر بانک ها تغییر دهد و به یک مدل غیرمتمرکز تبدیل کند، 
در مارکت پلیس ها هم این اتفاق توسط شبکه های اجتماعی 

و سوشال کامرس ها در جریان است.
 

کــه  می شــود  باعــث  عاملــی  چــه   
مارکت پلیس ها به سوی غیرمتمرکز شدن بروند؟

مارکت پلیــس تاکنــون بــه ایــن شــکل عمــل می کرد کــه از 
فروشــنده می خواســت کالایش را در اختیار او قــرار داده تا 
آن را استانداردسازی کند، خدمات انبارداری، لجستیک، 
پشتیبانی و تبلیغات ارائه دهد و به این شــکل باری از روی 
دوش فروشنده ها بردارد، اما نقص مارکت پلیس ها این است 
که سقف محدودی دارند و از یک جایی به بعد هزینه های 
عملیاتی اسکیل کردن دیگر مقرون به صرفه نیست. مگر یک 
مارکت پلیس چه اندازه می تواند انبار ایجاد کند و خدمات 
لجستیک ارائه دهد؟ راهکار کسب وکاری مانند آمازون این 
بود که بازار خود را به کشــورهای دیگر ببرد، ولی ما در ایران 
یک پرچم دار در این زمینه داریم که در ۸، 9 سال گذشته بازار 
را در اختیار داشــته و از ابتدای کرونا هم با رشدهای زیادی 
روبه رو شــده، اما در هر صورت برای بزرگ شدن چاره ای جز 
داشتن انبار و لجستیک ندارد. معمولاً مارکت پلیس ها برای 
آنکه بتوانند مشــکلات عملیاتی خود را حل کنند، دهک 
خود را تغییر می دهند و به جای اینکه کالاهای دهک های 
3 و ۴ را بفروشند، اقدام به فروش کالاهایی برای دهک های 
۷، ۸ و 9 جامعــه می کنند تــا درآمدشــان جبران شــود. این 

پاشنه آشیل یا آفت مارکت پلیس هاست. 

 راهــکار سوشــال کامرس بــرای ایــن 
محدودیت چیست؟

سوشــال کامرس همه ایــن زیرســاخت ها را بر عهــده خود 
فروشنده می گذارد. یعنی خدماتی مانند انبار، لجستیک 
و استانداردســازی را ارائه نمی دهد و فقط به وظیفه اصلی 
خود که پلتفرم بودن اســت، عمل می کند. نیاز فروشــنده، 
فروش امــن و راحت اســت و ایــن ارزش اصلی ای اســت که 
سوشــال کامرس ها در اختیار فروشــنده ها می گذارند. من 
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به عنوان یک فروشنده خرد سرمایه ای تهیه می کنم تا با آن در 
فضای آنلاین کسب وکاری راه بیندازم. یکی از راه ها این است 
که یک سایت راه اندازی کنم که نیاز به تولید محتوا، تبلیغات 
و... دارد که با توجه به سرمایه کسب وکارهای خرد این هزینه ها 
زیاد است و برای فروشنده به صرفه نیست. راه دوم این است 
که من محصول خود را به یک مارکت پلیس بدهم که آن را برای 
من بفروشد. در این حالت من به جای آنکه محصول را تأمین 
کنم و صرفاً در اختیار یک مارکت پلیس بگذارم تــا آن را انبار، 
استانداردسازی  و ارسال کند، بهتر است بروم و بخشی از سهام 
آن را بخرم و درگیر تأمین کالا نشــوم. راه دیگر این است که در 
شبکه های اجتماعی مانند اینستاگرام اقدام به فروش کالای 
خود کنم که آن هم چالش های خود را دارد که شاید مهم ترین 

آن بحث اعتمادسازی و امنیت خریدوفروش باشد.

 در حال حاضر چه تعداد کســب وکار خرد 
به صورت آنلاین در ایران فعالیت می کنند؟

آخرین آماری که از کســب وکارهای خــرد در ایران ارائه شــده، 
می گوید نزدیک بــه ۴9۶ هــزار صفحه فروش در اینســتاگرام 
وجود دارد. این کســب وکارها بازاری حــدوداً 3۲ هزار میلیارد 
تومانی را در سال ۱۴۰۱ در اختیار داشــته اند و روزانه قریب به 
3۱۰ تا ۴۷۰ هزار فاکتور در اینستاگرام صادر کرده اند که به طور 
متوســط ارزش هر فاکتور حــدوداً ۱۸۵ هزار تومان بــوده و یک 
میلیون نفر درگیر آن بوده اند. پایین بودن رقم متوسط فاکتور 
صادرشده تحت تأثیر همان فضای ناامن در خریدوفروش های 
اینستاگرامی است که کلاهبرداری در آن زیاد اتفاق می افتد، 
پس افراد حاضر نیستند روی قیمت های بالا ریسک کنند. اما 
به هرحال این کســب وکارهای خرد یک جایی را پیدا کرده اند 
که به پول راه اندازی نیازی ندارد، مدیریت مشتری را خودشان 
بر عهده دارند و کالا هم در اختیار خودشــان اســت. علاوه بر 
این آنجا یک منبع فراوان از کاربر وجود دارد که فروشنده باید 

تلاش کند آن را به ســمت خودش جذب کند و محصولش را 
بفروشد. 

 آیا مینــی کالا می خواهــد جایگزینــی برای 
اینستاگرام باشد و بســتری برای انجام خریدوفروش 

امن ایجاد کند؟
مینی کالا به عنوان یک سوشال کامرس جایگزین هیچ پلتفرمی 
از جملــه اینســتاگرام، دیجــی کالا، باســلام و... نیســت. مــا 

همــه در یــک زیســت بوم در حال 
زیســت هســتیم و به جای رقابت 
بهتر اســت با هــم رفاقــت کنیم تا 
این اکوسیستم بیشتر پیشرفت 
کنــد. بــه همــه فروشــنده هایی که 
بــه مینــی کالا مراجعــه می کننــد، 
می گوییم که فعالیت و فروش خود 
را در سایر پلتفرم ها ادامه دهند و در 
مینی کالا به عنوان یک کانال فروش 
دیگر، چیزی به فروش خود اضافه 
کننــد. رســالت مــا در مینــی کالا 
این اســت که فــروش فروشــنده را 
افزایــش دهیــم. مــا در مینــی کالا 
حتی بــه فروشــنده این آمــوزش را 

ارائه می دهیم که چگونه فروش خود را در پلتفرم های دیگر یا 
شبکه های اجتماعی افزایش دهد.

 با توجه به اینکه سوشــال کامرس برخی از 
خدمات مارکت پلیس ها را ارائه نمی دهد، مزیت هایی 
که مینی کالا برای یک کاربر به عنوان فروشنده در نظر 

گرفته، چیست؟
ساخت فروشگاه در پلتفرم ما به سادگی ساخت یک صفحه 

در اینستاگرام است و شخص می تواند ظرف ۱۵ ثانیه فروشگاه 
خود را بسازد. ما پرداخت یاریم و ذیل مجوز پرداخت یاری خود 
به دولت الکترونیک متصل هســتیم و بدون آنکه فروشنده 
بخواهد دچار پیچیدگی شــود، کارهایی ماننــد احراز هویت، 
وضعیــت بانکــی و... در کســری از ثانیــه صــورت می گیــرد. 
مزیت دیگر ما این اســت که ســاخت فروشــگاه در پلتفرم ما 
بدون دریافــت هیچ هزینــه ای انجام می شــود. همچنین این 
امکان برای فروشــنده در نظر گرفته شــده که با مشتری خود 
به صورت مستقیم ارتباط داشته 
باشد. فروشنده می تواند محصول 
خود را در صفحــه ای که متعلق به 
خودش است عرضه و با استفاده 
از محیــط گفت وگویــی کــه ایجاد 
شــده، بــا مشــتری گفت وگــو کند 
و هــر دو طــرف اطلاعــات یکدیگــر 
را مشــاهده کننــد. از ســویی بــا 
اســتفاده از یک هوش مصنوعی، 
ذائقــه کاربــران شناســایی شــده و 
محصولات مرتبط به آنها نمایش 
داده می شــود. در نتیجه به نحوی 
کار بازاریابی برای فروشــنده بدون 
اینکــه هزینــه ای برای تبلیــغ کرده 
باشــد، صورت می گیرد. بر اســاس گــزارش شــاپرک، هنوز 9۶ 
درصد پرداخت ها به صورت آفلاین و ســنتی صورت می گیرد 
که این نشــان از عدم ورود بخــش قابل توجهــی از اقتصاد به 
فضای فروش آنلاین دارد. برای مقایسه ما به این افراد پیشنهاد 
می دهیم که در پلتفرم های گوناگون از جمله مینی کالا صفحه 
فروش ایجاد کنند و محصول خود را در آنهــا بگذارند و بدون 
اینکه کاری انجام دهند، ببینند که در کدام پلتفرم محصول 
بیشتر دیده می شود، بیشتر لایک می خورد و مهم تر از همه 

بیشتر به فروش می رسد. 

 در میــان فروشــنده هایی کــه محصــول 
یکســانی دارنــد، بــر چــه اســاس یــک فروشــنده در 

بای باکس جایگاه بهتری می یابد؟
در نسخه های قبلی مینی کالا، اگر برای مثال دو فروشنده یک 
محصول یکســان را منتشــر می کردند، سیســتم آن دو را دو 
محصول مستقل از هم در نظر می گرفت، ولی در نسخه جدید 
این محصولات با یکدیگر ادغام می شوند که این موضوع امکان 
مقایسه قیمت و مزیت های فروشنده ها را برای خریدار فراهم 
می کند. هنگامی که شما به عنوان یک مشتری محصولی را 
برای خرید انتخاب می کنید، فهرستی از فروشنده های مختلف 
که این محصول را به فروش می رســانند به شما نمایش داده 
می شود؛ حتی ویدئوهای مربوط به معرفی آن محصول نیز در 
صورت وجود، نمایش داده می شود. هر فروشنده در سیستم 
مینی کالا یک شناســنامه مشــخص دارد که مشــتری به آن 
دسترسی دارد. در این شناسنامه با حفظ محرمانگی اطلاعات 
خریدار، اطلاعاتی مانند اینکه فروشنده تاکنون چه کالاهایی 
را فروخته، از کدام شــهرها از او خرید کرده اند و فروشنده چه 
زمانی محصول را ارسال کرده، میزان رضایت خریداران قبلی 
و... درج شده اســت. یکی از کارهای مینی کالا برای جلوگیری 
از بــروز کلاهبرداری هــای احتمالــی ایجــاد همیــن شــفافیت 
است. همچنین فروشنده بر اساس عملکرد خود یک امتیاز 
در مینی کالا دریافت می کند؛ این امتیاز باعث می شــود یک 
رقابت میان فروشندگان ایجاد شــود، چراکه اولویت نمایش 
فروشــنده های یــک محصــول یکســان بــه مشــتری، امتیــاز 
آنهاست و از سویی دیگر بر اساس این امتیازدهی افرادی که 
عملکرد نامناسبی داشته باشند، توسط سیستم شناسایی 

شده و حساب  شان مسدود می شود.
ادامه در صفحه 15

   عکس :  نسیم اعتمادی

 خرید آنلاین نیازی 
بود که کرونا به جامعه 
تحمیل و شرایط آن را 
مهیا کرد، وگرنه شاید 
سال ها زمان می برد که 
این بخش در این اندازه 
مورد توجه جامعه ایران 

قرار گیرد
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فين تک
F I N T E C H

اصرار بانک مرکزی 
بر تجمیع کارت های 

بانکی 
تعداد کارت های بانکی در ایران بیش از 
۴۰۰ میلیون کارت اســت که مســئولان، 
تعــدد کارت هــای بانکــی را عاملــی برای 
تخلفات پول شــویی می داننــد و راهکار 
آنهــا در ایــن زمینــه، تجمیــع کارت های 

بانکی است.
اکنون پس از گذشــت ســال ها از ماندن 
طرح تجمیع کارت هــای بانکی در قالب 
پیشــنهاد، بانــک مرکزی پــروژه تجمیع 
کارت هــای بانکــی در کارت ملــی را آغــاز 
کرده که این طرح با مخالفت نمایندگان 
مجلــس و کارشناســان مواجــه شــده 
است. کارشناسان از شکست این طرح، 
پیامدهــا و هزینه هــای آن ابــراز نگرانــی 
می کننــد و از نبــود ســاختار و موضــع 
مشخص بانک مرکزی انتقاد دارند. به 
همیــن دلیل، در ایــن گزارش به بررســی 
ایده تجمیع کارت ها در سال های اخیر، 
انتقادات کارشناسان و رویکرد مجلس و 
دولت در این زمینه پرداخته شده است. 
تجمیع کارت های بانکی چند سال است 
که هر بــار به  صورت پیشــنهاد از ســوی 
مســئولان از جمله نمایندگان مجلس، 
نیــروی انتظامــی و... در دولت هــای 
مختلــف بــرای پیشــگیری از تخلفــات 
احتمالــی ناشــی از تعــدد کارت هــای 
بانکی مطرح می شــود، اما در نهایت به 
نتیجه نمی رســد. اما این روزها با اینکه 
نماینــدگان مجلــس بــا مصوبــه لایحــه 
برنامــه هفتم توســعه مبنی بــر تجمیع 
کارت هــای بانکــی مخالفــت کرده انــد، 
بانک مرکزی از اجرای آزمایشی تجمیع 
کارت بانک ملی در کارت هوشمند ملی 
مشــتریان ایــن بانک خبــر داده اســت. 
در بیســت و هفتم مردادمــاه امســال، 
تفاهم نامه ای بین بانک ملی و ســازمان 
ثبت  احوال کشــور امضا شــد کــه طبق 
آن در ســه مــاه آینــده، کارت  بانک ملی 
در کارت ملی هوشــمند تجمیع خواهد 
شد و پس از آن کارت های دیگر بانک ها 
به  نوبت در کارت ملــی تجمیع خواهند 
شد تا از کارت ملی به عنوان کارت  بانکی 

استفاده شود.

NEWSخبر

 مدیر ارشد طراحی محصول سیمرغ تجارت
از عوامل مؤثر در روند طراحی سرویس بانکی می گوید

 قواعد بانکی
چالشی برای طراحی محصول

تجربه کاربران هنگام اســتفاده از اپلیکیشن ها با توجه 
به اینکه این ابزار جایگاه مهمی در زندگی پیدا کرده اند، 
رفته رفتــه تأثیر قابــل توجهــی در کیفیت زیســت افراد 
می یابد. به همین دلیل هنگام خلق یک اپلیکیشن باید 

مسائل انسانی و تجربه هایی که کاربر هنگام 
استفاده از آن به دست می آورد، مورد توجه 

قرار گیرد.
مدیر ارشد طراحی محصول سیمرغ تجارت 
می گوید که یکی از مهم ترین اهداف این تیم 
ایجــاد تجربه بهتــر برای مشــتریان اســت و 
به همین منظــور او و افــراد تیمــش در تلاش 
هســتند مؤلفه هایــی فراتــر از زیبا ســازی 
اپلیکیشــن را مــلاک کار خــود قــرار دهنــد. 
فاطمه نریمانی اظهار می کند: »مسئله ما در 

بانک ها و تک فین ها این است که )بر خلاف فین تک ها( 
در تئوری، ایده ای داریم که فکر می کنیم مشتریان حتماً 
آن را دوســت دارند، ولی در عمل می بینیم که مشــتری 
درگیر آن نمی شود. تعدد ســرویس ها و اپلیکیشن های 
شــکل گرفته بــه ایــن شــیوه در صنعــت بانکــی، باعــث 
شــکل گیری تیم طراحــی محصــول در ســیمرغ تجارت 

شد.«

  توجه به انسان ها در روند طراحی
او در ادامه بــا تأکید بر اینکــه تمرکز ســیمرغ تجارت در 
مســیر طراحی اپلیکیشــن باجت، بر ارائه سرویس ها و 

محصولات مورد نیاز مشتریان اســت تا مورد استقبال 
آنها قرار بگیرد، بیان می کند: »در مسیر طراحی باجت، 
توجه بــه انســان ها و نیازهای آنهــا را اصل قــرار دادیم و 
سعی کردیم فقط به فروش و اعداد و ارقام توجه نکنیم، 
بلکــه تجربه، نیــاز و راحتــی مشــتریان را در 
نظر بگیریم.« مدیر ارشد طراحی محصول 
شرکت ســیمرغ تجارت ادامه می دهد: »در 
این مســیر، رویکــرد طراحــی و ابزارهــای آن 
را دنبــال می کنیــم تا از ایــن طریــق، نیازهای 
مشتری و کسب وکارها را عمیق و بی واسطه 
درک کنیم. تفکر طراحی به ما کمک کرده تا 
وقتی درگیر یک مســئله اساسی می شویم، 
دنبال راه حل های بی عیب ونقص نباشیم. «

  پرداخت تسهیلات ازدواج در اپلیکیشن 
باجت

طبق گفتــه نریمانی، تیــم طراحی محصول در ســیمرغ 
تجــارت بــا هــدف ایجــاد تجربــه بهتــر بــرای مشــتری از 
طریق رویکــرد طراحــی و ابزارهــای تفکر طراحی شــکل  
گرفته است. او ضمن بیان این مطلب توضیح می دهد: 
»دغدغــه تیــم مــا در مســیر طراحــی محصــول، حــل 
مشــکلات لنگــری و ریشــه ای در صنعت بانکی اســت؛ 
مشــکلاتی که مردم ســال ها در شــعبه تجربه کرده اند و 
انگار هیچ وقت قرار نیست حل شود؛ نظیر نبود عدالت 
اجتماعــی در دریافــت تســهیلات، طولانی بــودن زمــان 

درخواست و دریافت تسهیلات و برخوردهای سلیقه ای 
شــعب. ما در طراحی محصول ســعی می کنیــم فضای 
حل مسئله را به سیمرغ بیاوریم.« او پیاده سازی باجت 
در بانک تجــارت را یکــی از اقدامات مهم برای تســهیل 
دریافــت وام ازدواج به صــورت آنلایــن اعــلام می کنــد و 
در این زمینه می افزایــد: »اکنون متقاضیــان وام ازدواج 
می توانند با شرایط یکسان به صورت آنلاین تسهیلات 
خود را بــا اپلیکیشــن باجت دریافــت کنند. بــا توجه  به 
عمر کوتاه فعالیت این اپلیکیشن، حدود 3۵۰۰ فقره وام 

ازدواج از بستر باجت پرداخت شده است. «
مدیر ارشد طراحی محصول شرکت سیمرغ تجارت در 
ادامه صحبت های خود سرویس امضا و افتتاح حساب 
آنلایــن و نســخه جدیــد BNPL را از جملــه محصولات 
ارائه شــده در تیم طراحی محصول اعلام کــرده و در این 
زمینه می گوید: »نسخه جدید سرویس BNPL به زودی 
به بــازار ارائــه می شــود که بــرای طراحــی این ســرویس، 
مصاحبه های عمیقی با مشتریان انجام دادیم و تست 
کاربردپذیری از آنها گرفتیــم.« او در پایان صحبت های 
خــود قواعــد بانکــی را یکــی از چالش هــای جــدی بــرای 
طراحی محصول عنوان می کنــد و در این زمینه توضیح 
می دهــد: »تیــم طراحــی محصــول ســیمرغ تجــارت در 
این زمینه ســعی کرده با فرهنگ ســازی و حرکت در این 
مســیر جدید، با صدای مشــتری با قانون گذار صحبت 
کند تــا بتواند فرهنگ مشــتری مداری در نظــام بانکی را 

تغییر دهد.«

I N T E R V I E W

مهسا طاعتی
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

مدیرعامل نوبیتکس می گوید از نظر ویژگی های پایه 
تفاوتی بین پلتفرم های داخلی و خارجی وجود ندارد

اعتماد بر اساس 
خارجی بودن

ماجــرای هــک صرافــی کوینکــس موضــوع داغ کامیونیتی 
رمــزارزی ایران در هفته گذشــته بوده  اســت. در حال حاضر 
کوینکس واریز و برداشت را مجدداً از سر گرفته و اکنون امکان 
واریز و برداشــت بیــش از 3۵۰ رمزارز در ایــن صرافی ممکن 
شده اســت. گرچه این صرافی اعلام کرده که همه خسارات 
احتمالی را جبران می کند، با این حال دوباره این موضوع در 
اکوسیســتم رمزارزی ایران مطرح شــده که چــرا یک صرافی 
خارجی تا این حد با کاربران ایرانی همکاری داشته و حالا با 
وجود مشکل، چه کسی مســئول تأمین امنیت دارایی این 

کاربران اســت. تمام این بحث ها به یک چالش 
بزرگ تر می رسد؛ اساساً چرا با وجود صرافی های 
بــزرگ و مطــرح در داخل کشــور، کاربــران ایرانی 
تمایل دارند فعالیت اصلی خود را در صرافی های 

خارجی ادامه دهند؟ 
امیرحســین راد، هم بنیان گــذار و مدیرعامــل 
نوبیتکس در خصوص چالش ها و ریسک های 
فعالیــت در صرافی هــای خارجــی می گویــد: 
»کاربــران ایرانــی در اســتفاده از پلتفرم هــای 
خارجــی تبــادل رمــزارز بــا دو چالــش مواجــه 
هستند؛ چالش نخست تحریم های بین المللی 

و خطر فریز شــدن دارایی اســت و چالــش دوم، اســتفاده از 
صرافی هایی اســت که به لحــاظ امنیت پلتفــرم، احتمال از 
دســت رفتن دارایــی در آنهــا بالاســت.« او در این خصوص 
عنــوان می کنــد: »کاربــران عمدتــاً به دلیــل دسترســی بــه 
ابزارها و بازارهای معاملاتی با ضریب بالاتــر یا بازار فیوچر  و 
احتمال نقدشوندگی بیشتر به سمت پلتفرم های خارجی 
می روند.« به گفته راد از نظر ویژگی های پایه واقعاً تفاوتی بین 
پلتفرم هــای داخلی و خارجی وجــود نــدارد و در حال حاضر 
بیشتر سرویس هایی که در پلتفرم های خارجی وجود دارد، در 
نمونه های داخلی نیز در دسترس کاربران قرار گرفته است.«

  نقش کلیدی شیوه نگهداری دارایی کاربران 
در امنیت 

با این حال برخی کاربران به دلیل نگرانی از تحریم، به سمت 
پلتفرم هــای کمتر شناخته  شــده خارجــی می رونــد کــه ایــن 
مســئله ریســک مضاعــف دارد؛ در واقع علاوه بر مســائلی 
مانند بلوکه شدن دارایی، ممکن است این پلتفرم ها از درجه 
امنیت پایینی در نگهداری دارایی کاربران برخوردار باشند و 
به سادگی هک شوند، اما کاربران صرفاً به علت خارجی بودن 

به آنها اعتماد کرده اند.
مدیرعامل نوبیتکــس در این خصوص مطــرح می کند: »ما 
در نوبیتکــس تــلاش کرده ایم بــا اضافه کردن ســرویس های 
مورد نیاز کاربران، بیش از گذشته پاسخگوی نیازهای کاربر 
باشیم تا تجربه کاربری خوبی ایجاد کنیم. اما آنچه در امنیت 
دارایی کاربران نقشی کلیدی دارد، شیوه نگهداری آن است 
که در نوبیتکس، بخش عمده دارایی های کاربران به شــکل 
ذخیره ســازی ســرد یــا در کلدولت هــا نگهــداری می شــود و 
حتی اگر کل شبکه هم توسط هکرها هک شود، دارایی های 

رمزارزی کاربران محفوظ می ماند.«

 اجماع متخصصان و رگولاتــور کمک کننده 
است

اجماع متخصصان صنعــت و رگولاتــور می تواند به امنیت 
کاربران ایرانــی کمک کند؛ همچنیــن رگولاتــوری با حمایت 
از توســعه پلتفرم های داخلــی می تواند از ســوق داده شــدن 
کاربران به ســمت نمونه نامعتبر خارجی جلوگیری کند. به 
گفته راد، در مجموع کاربران برای حضور در بازار رمزارز باید 
ملاک های گوناگونی مانند ســابقه یک پلتفرم، 
پاســخگویی، تعــداد کاربــران، امنیــت و شــیوه 
نگهداری دارایــی، عمق بــازار و... را مــد نظر قرار 
دهند. در مــورد پلتفرم های خارجی یک ســؤال 
این اســت که اگــر مســئله ای ایجــاد شــود، چه 
کسانی پشت این پلتفرم هستند تا مسئولیت 
آن را بر عهده بگیرنــد؟ مواردی از این دســت به 
شــفافیت هرچه بیشــتر منجــر شــده و در یک 
فضای شفاف، تصمیم گیری برای کاربر ساده تر 
اســت. مدیرعامــل نوبیتکــس ادامــه می دهد: 
»پلتفرم هــای داخلی بــا تدویــن اســتانداردها و 
الزامات امنیتی به صــورت خود تنظیم گری و بهبود کیفیت 
سرویس ها، می توانند دامنه استفاده از نمونه های گمنام و 

نامعتبر خارجی را تا جای ممکن کم کنند.«

مدیرعامل رمزینکس می گوید کاربران در خصوص موضع 
نهادهای قانونی نسبت به ارزهای دیجیتال مطمئن نیستند 

حداقل سیگنال منفی ندهید

DISCUSSIONبحث

ماجرای هــک صرافی کوینکس به عنــوان یکی از 
پرکاربردتریــن صرافی هــای رمــزارزی خارجــی در 
میان کاربران ایرانــی، دوباره این بحــث را در میان 
کامیونیتی، نهادها و صنعت رمــزارز ایران مطرح 
کرد که چرا برخــی کاربــران با وجود ریســک های 
متعدد، همچنان در صرافی های خارجی فعالیت 
می کنند و اساساً حلقه گم شده در جذب اعتماد 
این کاربران برای فعالیــت در پلتفرم های رمزارزی 
داخلــی چیســت.  محمــد حکیمــی، مدیرعامل 
رمزینکــس معتقــد اســت احــراز هویــت، فیلتر 
شــدن وب ســایت صرافــی خارجــی و همچنیــن 
محدودیت هایــی کــه ویــژه ایرانی هاســت، از 
مهم ترین چالش های کاربران ایرانی برای فعالیت 
در صرافی های خارجی است که گاه به بلوکه شدن 
دارایی و از دست رفتن آن منجر می شود و اغلب 

امکانی برای پیگیری آن وجود ندارد.

ارجحیت بی دلیــل صرافی های 
خارجی

حکیمی در پاســخ به اینکه چــرا کاربــران با وجود 
همه محدودیت ها، باز هم در صرافی های خارجی 
فعالیت می کنند و اساساً این پلتفرم ها چه تفاوتی 
بــا صرافی هــای داخلــی دارنــد، عنــوان می کنــد: 
»برخــی ذهنیت هایــی کــه به طــور کلــی در مــورد 
محصول ایرانی نسبت به محصول خارجی وجود 
دارد، در مورد صرافی های ارز دیجیتال هم صدق 
می کند.« به گفته مدیرعامل رمزینکس، احتمالاً 
به صورت پیش فرض برای عده ای از کاربران بدون 
داشــتن هیچ گونــه اطلاعــات دیگر، یــک صرافی 

خارجی به یک صرافی ایرانی ارجحیت دارد.

 شفاف نبودن رگولاتوری
حکیمی در خصوص علت بی اعتمادی 
کاربــران به صرافی هــای داخلی می گویــد: »نکته 
بعدی نبود شفافیت رگولاتوری است که کاربران 
در خصوص موضــع نهادهای قانونی نســبت به 
ارزهای دیجیتال مطمئن نیســتند.« مدیرعامل 
رمزینکــس عقیــده دارد در مــورد تفاوت هــای 
صرافی های ایرانــی و خارجی بایــد پارامترهای 
مختلف را مورد به مورد بررســی کرد. او ادامه 
می دهــد: »طیــف وســیعی از خدمــات و 
قابلیت هــا در صرافی هــای داخلی نیــز ارائه 
می شود، با این حال به صورت کلی نمی توان 
گــزاره ای در خصــوص تمایزها بیــان کرد.« 
مدیرعامل رمزینکــس در خصوص حلقه  
گم شــده برای اعتمــاد کاربــران بــه صرافی 
رمزارز داخلی عنوان می کند: »صرافی های 
داخلــی به طــور همزمــان توســط دولــت و 
نهادهای مالی تهدید می شوند و همچنان 
بایــد اعتمــاد کاربــر رمــزارزی را جلــب 
کنند و ایــن کار بســیار ســختی اســت. در 
حداقل ترین حالت اگر سیگنال های منفی 

از ســمت مدیران دولتی علیه صرافی های ایرانی 
صادر نشود، مفید فایده خواهد بود.«

صرافی هــا  پذیــرش  راهــکار 
به عنوان یک نهاد رسمی

مدیرعامل رمزینکس در خصوص جلب اعتماد 
کاربــران بــه پلتفرم هــای داخلــی ادامــه می دهــد: 
»گام بعــدی، پذیــرش یــک صرافــی ارز دیجیتال 
به عنــوان یک نهــاد مالی رســمی تحــت حمایت 
قانون اســت.« حکیمی در پاســخ به اینکه نقش 
رگولاتــوری در خصوص پیشــگیری از مشــکلات 
کاربــران ایرانــی در بحران هایی مثل هــک صرافی 
کوینکــس چیســت، عنــوان می کنــد: »رگولاتــور 
نمی تواند از بحران های مشابه در مورد صرافی های 
خارجی پیشــگیری کنــد. همچنیــن بــا کمک به 
رشــد و حمایت از صرافی های ایرانی و شــفافیت 
فضــا می تواند تبعات هــک صرافی هــای خارجی 
نســبت به کاربران ایرانــی را کاهــش دهــد.« او در 
این خصوص می گوید: »کاربری که از صرافی های 
خارجــی اســتفاده می کنــد،  تنهــا ارتباطــی کــه با 
صرافی هــای ایرانــی دارد، انتقــالات ارز دیجیتــال 
خود از صرافی ایرانی به صرافی خارجی یا برعکس 
اســت. هم اکنــون اقداماتــی چــون تغییــر دوره ای 
هات ولــت و تغییــر آدرس واریز در صرافــی ایرانی 
برای کاربر انجام می شود که تا حدودی کمک کننده 
اســت،  ولی ایــن موضوع به شــیوه مشــخصی به 
جلوگیری از وقایع مشــابه هک کوینکس کمکی 

نمی کند.«

پرنیان ستوده

parnian.std 
@gmail.com
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»ایربی ان بــی«، »پاتاگونیا« و »ادوبی« 
کــه  هســتند  شــرکت هایی  از 
امتیازهای جالبی را به کارمندان 
خــود ارائــه می دهنــد. بــرای 
مثــال پاتاگونیــا بــه کارمندان 
تــا  می دهــد  اجــازه  خــود 
زمانــی کــه هــوا خــوب اســت، 
از کار مرخصــی بگیرنــد و بــه 

موج سواری بروند.
شــرکت های بزرگ فناوری نسبت 
بــه گذشــته امتیــازات کمتــری بــه کارمنــدان 
خود ارائه می دهند، اما هنوز کسب وکارهایی 
وجــود دارنــد کــه مزایــای بســیار خوبــی برای 
کارکنان در نظــر می گیرند. در اینجــا برخی از 
مزایای برتری که شــرکت ها بــه کارمندان ارائه 
می دهنــد، از وقفه هــای موج ســواری گرفته تا 
کمک هزینه های مسافرتی را مرور می کنیم. 

شــرکت های بــزرگ فنــاوری بــه خاطــر ارائــه 
امتیــازات خاص بــه کارمنــدان خود مشــهور 
هستند، اما بسیاری از آنها در بحبوحه رکود 

اقتصــادی از این مزایــا کاســته اند. به عنوان مثــال »متا« 
امســال ۱۰۰۰ دلار از مزایای ســلامتی و تندرســتی را برای 

کارکنان خود کاهش داده و ارائه خدمات خشک شویی در 
محل به کارمندان خود را متوقف کرده است. این شرکت 
همچنین یارانه خدمات ماشــین کرایــه ای و لیفت را برای 
کارکنان منطقه ســیاتل کم کرده و ارائه خوراکی ها و غلات 

صبحانه را در طول همه گیری کاهش داده است.
گوگل نیــز از ســاعات کاری کافه های خود کاســته و ســفر 
کارمندانــش را محدود به ســفرهای »تجــاری مهم« کرده 
است. با این حال هنوز هم شرکت هایی در ایالات متحده و 
کشورهای دیگر وجود دارند که  امتیازاتی عالی به کارکنان 

ارائه می دهند.

پاتاگونیا
شــرکت پوشــاک پاتاگونیــا 
با ارائه کلاس های تناســب 
انــدام، یــوگا، کوهنــوردی و 
حتــی موج ســواری بــه کارکنــان خــود کمــک 
می کنــد فعــال بماننــد. »ایــوون شــوینارد«، 
بنیان گــذار پاتاگونیــا در ســال ۲۰۱۷ گفــت ما 
سیاستی داریم که به کارمندان خود می گوییم 
وقتی موج ها بــالا آمدنــد، کار را رهــا کنید و به 

موج سواری بروید.
ســخنگوی پاتاگونیــا در ایمیلی گفتــه که کارمنــدان هنوز 

امتیازهای جالب شرکت ها برای بهبود برند کارفرمایی

 از موج سواری
تا سم زدایی دیجیتال

تلاش برای تصویب قانون حمایت از کارکنان مسن 

مواجهه هزاران آمریکایی با تبعیض سنی

REPORTگزارش

بتــی فریــدان، فمینیســت پیشــگام معتقــد 
اســت: »پیری، از دســت رفتن جوانی نیست، 
بلکــه مرحلــه جدیــدی از فرصت هــا و قــدرت 
اســت.« با این  حــال در آمریکا کارکنــان بالای 
۴۰ ســال در محل کارشــان مورد تبعیــض قرار 
می گیرند. در سال های اخیر تبعیض های سنی 
علیه کارکنــان باعث شــده این تفکر بــه وجود 
بیاید که کارکنان مسن و باتجربه باید از محیط 

کار حذف شوند.
شــرکت ایکــس، توییتــر ســابق، مصــداق بــارز 
همیــن قضیــه اســت. کارمنــدان ســابق ایــن 
شرکت از ایلان ماسک به دلیل اخراج کارکنان 
بــالای ۵۰ ســال شــکایت کرده انــد. یــا شــرکت 
»الی لیلی« که ســال ها به تبعیض سنی علیه 
کارکنانــش متهم بوده، اخیراً بــه پرداخت ۲.۴ 
میلیون دلار جریمه محکوم شــده است. یکی 
از کارکنان سابق شــرکت ماتل هم اخیراً از این 
شــرکت شــکایت کرده و مدعی شــده که ماتل 
او را به دلیل ســنش اخراج کرده است. شرکت 
»فریتو دی« نیز به دلیل تبعیض سنی با دعوی 

قضایی روبه رو است.
این مــوارد چــون بــه دادگاه راه  یافته انــد از آنها 
مطلع هستیم، ولی هزاران آمریکایی با مشکل 
تبعیض سنی مواجه هســتند و هرگز فرصتی 
برای شــکایت کردن پیدا نمی کنند. شــرکت ها 
بــه مشــکلات ایــن افــراد بــا داوری اجبــاری 
رسیدگی می کنند. در این نوع داوری که به طور 
خصوصی برگزار می شــود، شرکت متخلف به 
پرداخت جریمه محکوم می شــود. بیش از ۶۰ 
میلیــون آمریکایــی در معــرض داوری اجباری 
قرار دارند و محکوم به سیستمی هستند که به 
نفع کارفرماست. تعداد کارکنانی که نارضایتی 
آنها به داوری اجباری ختم می شود، نسبت به 
آنهایی که شــکایت خود را بــه دادگاه می برند، 
بســیار کمتر اســت. در داوری اجباری غرامتی 
کــه شــرکت ها می پردازند هــم کمتــر از جریمه 
تعیین شــده توســط دادگاه اســت. بســیاری 

اوقات کارکنان در داوری اجباری حتی وکیل هم 
ندارند و در نهایت مجبور می شوند از پیگیری 

ادعاهای خود صرف نظر کنند.

پایان دادن به داوری اجباری
ســال گذشــته، ســازمان »لیفــت اور 
وویسز« برای تصویب قانونی جهت پایان دادن 
به داوری اجباری در مورد مســائل تجاوز و آزار 
جنســی در محل کار تلاش زیــادی کرد و موفق 
هــم شــد. یکــی از حامیــان اصلــی ایــن قانــون 
ســناتور »کریســتین گیلیبرانــد« بــود کــه این 
اتفاق را به عنوان »یکی از بزرگ ترین اصلاحات 
در محــل کار در تاریــخ آمریــکا« می دانــد. این 
قانــون بــه قربانیــان ســوءرفتار جنســی اجــازه 
می دهد تا در دادگاه شــکایت کننــد، نه اینکه 

مجبور به داوری اجباری شوند.
اکنــون ایــن فرصــت پیــش  آمــده کــه قربانیان 
تبعیض ســنی نیــز از قانون و حقوق مشــابهی 
برخوردار شوند. عده ای از ســناتورها و انجمن 
از  قانــون حمایــت  یــکا  بازنشســتگان آمر
آمریکایی هــای مســن را معرفــی کرده انــد کــه 
کارکنان مسن را قادر می سازد ادعاهای خود را 
در دادگاه مطرح کنند. آمریکایی ها در سراسر 
کشور مشتاق اند تا از کارگران مسن تر در برابر 

تبعیض در محل کار محافظت کنند.
نظرسنجی اخیر مورنینگ کانسالت که توسط 
سازمان لیفت اور وویسز انجام شد، نشان داد 
که ۷۱ درصد از بزرگسالان معتقدند کسانی که 
با تبعیض سنی مواجه هســتند، باید بتوانند 
شکایت خود را به دادگاه ببرند. به  عبارت  دیگر 
اکثر مــردم موافق حمایــت از کارکنان مســن و 
تصویب قانونی برای حمایت از آنها هســتند. 
در حال حاضر برای تصویب این قانون فقط به 
حمایت مقامــات منتخــب فدرال نیاز اســت. 
بــا تصویــب ایــن قانــون شــرکت ها بــه کارکنان 
باتجربه اهمیت بیشتری می دهند و در نهایت 

زمین بازی را برای همه یکسان می کنند.

برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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اجــازه دارنــد در مواقعــی کــه شــرایط خــوب اســت، بــه 
موج سواری بروند، اما این انتظار از آنها وجود دارد که کار 
خود را انجام دهند. کارمنــدان همچنین به دوچرخه های 
الکترونیکــی، زمین هــای والیبــال شــنی و قایق ســواری در 

رودخانه پردیس رنو و نوادا، دسترسی دارند.

 ایربی ان بی
ایربی ان بــی به کارکنان خود ســالانه دو 
هــزار دلار اعتبــار ســفر می دهــد. یکی 
از ســخنگویان ایربی ان بــی گفتــه کــه 
این اعتبــار به صــورت فصلی توزیــع می شــود و کارمندان 
می تواننــد از آن بــرای رزرو اقامــت یــا تجربیــات دیگــر در 

پلتفرم ایربی ان بی استفاده کنند.

 ایتنا
ایتنــا، یــک 
م  پلتفــر
ق  نطبــا ا
و قانون مــداری اســت کــه بــه 
کارمندان خود اجازه می دهد تا 
۱۰۰ دلار در ماه برای رویدادهای 
کننــد.  هزینــه  حضــوری 
»روکســان بــراس پترائــوس«، 
بنیان گــذار و مدیرعامــل ایتنــا 
گفتــه کــه شــرکت در ســال 
گذشــته پــس از اینکــه متوجه 
شــد رویدادهایــی کــه برگــزار 
می کنــد، ماننــد ســاعات شــاد 
پایــگاه  مناســب  مجــازی، 

کارمنــدان دورکارش نیســت، ایــن برنامــه را شــروع کــرده 
است. 

پترائــوس می گویــد: »فرهنگ ســازی وظیفه همه اســت؛ 
بنابرایــن اگــر می خواهیم ایــن ایده عملــی باشــد، باید به 
کارکنــان اختیــارات و منابــع متناســب بــرای انجــام آن را 
بدهیم.« پترائوس اضافــه کرده که از زمان شــروع برنامه، 
کارمنــدان ایتنــا بــرای صخره نــوردی، مانیکــور و پدیکــور، 

نمایش های برادوی و... گرد هم آمده اند.

 شرکت حقوقی کلیفورد چنس
در دفتــر شــرکت حقوقــی »کلیفــورد 
چنــس« در لنــدن، می توانیــد یــک 
اســتخر، مرکــز خریــد، خشک شــویی، 
ســالن مو، ســالن بدنســازی، زمین اســکواش و اســتودیو 

رقص پیدا کنید.
بــه گفتــه »لــگال چیــک«، کارکنــان ایــن شــرکت بــه یک 
پزشــک در محل دسترســی دارند و کمک هزینــه تحویل 
غذای روزانه ۲۰ پوند یا حدود ۲۵ دلار بعد از ساعت هفت 

بعدازظهر دریافت می کنند.

 آن پلاگد
»آن پلاگد«، شــرکتی که اقامتگاه هایی 
برای سم زدایی دیجیتال در کابین ارائه 
می دهد، ســالانه یک اقامت رایگان به 

کارمندانش هدیه می دهد.
آن پلاگــد، یــک شــرکت کابیــن ســم زدایی دیجیتــال 
مســتقر در بریتانیــا، همچنیــن دارای یک برنامــه رفاهی 
منحصربه فرد به نــام آن پلاگد خــارج از دفتر کار اســت و 
کارمنــدان می تواننــد یک بار در ســال، برای ســه یــا چهار 

روز در یکی از ۲۰ کابین آن اقامت رایگان داشته باشند.
 

 سیتادل
»سیتادل« طیف قابل توجهی از مزایا 
را بــه کارکنــان ارائــه می دهــد، از جملــه 
مزایای آن صبحانه، ناهار، میان وعده ها 

در محــل و دسترســی به مراکــز تناســب انــدام و امکانات 
پزشــکی اســت. ســخنگوی ســیتادل از طریــق ایمیــل به 
اینســایدر گفــت که فقــط در ســال گذشــته، این شــرکت 
میزبان بیــش از ۱۰۰ رویداد بــرای کارمندان بــوده و برنامه 
دارد در سال جاری تعداد این میزبانی ها را افزایش دهد. 
ســخنگوی ســیتادل بــه اینســایدر گفتــه کــه مهم تریــن 
رویدادهــای ســال گذشــته شــامل یــک مراســم عجیــب 
دیزنی ورلد بود که به افتخار ســی امین ســالگرد ســیتادل 
و بیســتمین ســالگرد ســیتادل اوراق بهــادار برگــزار شــد. 
حدود ۱۰ هــزار نفر در جشــن آخــر هفته که به طــور کامل 
توســط »کــن گریفیــن«، بنیان گــذار، تأمیــن مالــی شــد، 

شرکت کردند.
ســخنگوی ســیتادل همچنیــن بــه رویدادهــای دیگــری 
کــه ایــن شــرکت بــرای کارکنان 
خــود برگــزار می کنــد، از جمله 
تفریحــی  پارک هــای  یــد  خر
ماننــد ســیکس فلگــز گریــت 
پــارک  اوشــن  شــیکاگو،  در 
یونیورســال  در هنگ کنــگ، 
اســتودیو در ســنگاپور و خانــه 
صدســاله در ســیدنی اشــاره 
کرد. »مــت جهانســوز«، مدیر 
ارشــد مردمــی ســیتادل، از 
طریق ایمیل به اینسایدر گفته 
اســت: »چــه ایــن رویدادهــای 
در ســطح جهانــی باشــد کــه 
همکاران، خانواده ها و دوستان 
ما را گرد هم می آورد یا گفت وگو 
بــا رهبــران رویکردهــای فکــری 
متفاوت باشــد، ما متعهد بــه ارائه تجربیاتی هســتیم که 

ارتباط و فرهنگ ما را تقویت کند.«

 ادوبی
ادوبی بــه کارمنــدان دسترســی رایگان 
به برنامه های رفاهی مانند هداسپیس 
و لایــف دوجــو را بــرای خــود فــرد و یک 
همراه ارائه می دهد. ســخنگوی ادوبی از طریــق ایمیل به 
اینســایدر اعــلام کــرده اســت: »ایــن شــرکت همچنین با 
اســپرینگ هلث برای ارائه یک برنامه کمک به کارمندان، 
بدون هزینــه اضافی بــرای خود کارمندان، شــریک شــده 
اســت.« ســخنگوی ادوبی همچنین افزوده اســت: »این 
هزینــه ۱۰ جلســه اول درمانــی برای یــک کارمند، همســر 
یا شــریک و افراد تحت تکفل آنها در هر ســال تقویمی را 
پوشش می دهد. قرار است تعداد جلسات درمانی رایگان 

به ۱۲ جلسه در سال افزایش یابد.«

 فونتین
پلتفــرم اســتخدام فونتین در دو ســال 
گذشته یک برنامه پاداش همتابه همتا 
برای کارمندان خود داشــته است. این 
شــرکت از پلتفرم شناســایی و پاداش کارکنان، بونســلی، 
برای برنامــه شناســایی خــود اســتفاده می کند. بــه گفته 
»هوپ ویدرفورد«، مدیر ارشــد مردمی فونتین، کارمندان 
می توانند به یکدیگر کارت هدیه یا کمک به ســازمان های 

غیرانتفاعی هدیه بدهند.
او ادامه داده اســت: »ما یک شــرکت از راه دور هســتیم و 
در گردهمایــی حضوری ســالانه اخیر خود به نــام فونتین 
فوروارد، بســیاری از کارمندان ما در واقع امتیازات خود را 
از بونسلی به طور انبوه به تعدادی از سازمان ها اهدا کردند 
که با مأموریت فونتین همسو بوده اند. ویدرفورد همچنین 
به اینســایدر گفته اســت: »چهار هزار دلار اهداشــده به 
صندوق جهانی حیات وحش، ای سی ال یو، جوما ونچرز، 
و پــروژه تــرور در ژوئــن و جــولای نمونــه ای از فعالیت هــای 

کارمندان ماست.«

شرکت های بزرگ 
فناوری نسبت به 
گذشته امتیازات 

کمتری به کارمندان 
خود ارائه می دهند، اما 
هنوز کسب وکارهایی 
وجود دارند که مزایای 

بسیار خوبی برای 
کارکنان در نظر 

می گیرند

 بحران مهاجرت نیروی انسانی
به بهانه بازتاب تصویر ۱۳ فارغ التحصیل در فرودگاه  

تصویری آماری از مهاجرت

REPORTگزارش

داســتان افزایش روزافزون تمایل نیروی انسانی 
بــه مهاجــرت، هفتــه گذشــته دوبــاره با انتشــار 
تصویری از ۱3 فارغ التحصیل دانشگاه صنعتی 
شــریف در فرودگاه نقل محافل شــد و حواشــی 
زیــادی به همراه داشــت و ســرانجام، مشــخص 
شد که فقط سه نفر از افراد در تصویر مهاجرت 
کرده انــد. در واکنش به این عکــس، انتقاد هایی 
مبنــی بــر اینکــه مــوج مهاجــرت بــه آمارســازی 
نیــاز نــدارد و کافــی اســت بــه آمارهای رســمی و 
غیررسمی و اعلام فعالان اکوسیستم استارتاپی 

توجه کنید، مطرح شد. 
فعــالان و مدیــران حــوزه فنــاوری اطلاعــات و 
ارتباطــات همــواره از نیــروی انســانی به عنــوان 
بزرگ ترین چالــش و ســرمایه کســب وکارها یاد 
می کنند و معتقدند می توان با ارائه مشوق های 
مالی متنوع، منابع انسانی را به ماندن در کشور 
ترغیب کرد، اما آمارهای منتشرشده از افزایش 
مهاجــرت ایرانی هــا و تمایل به آن طــی یکی، دو 
سال اخیر، نشان می دهد که افزایش حقوق نیز 

نتوانسته مانع ترک کشور شود.

آماری ترسناک
ســالنامه رصدخانــه مهاجــرت ایــران، 
یکــی از نهادهــای موثق در انتشــار آمــار مربوط 
بــه مهاجــرت ایرانی هاســت. طبق آخریــن آمار 
منتشرشــده از ایــن نهــاد، ۶۷ درصــد نیروهــای 
کلیــدی و متخصــص شــرکت های دانش بنیــان 
وارد فراینــد مهاجــرت شــده اند. همچنیــن، بــر 
اساس نتایج آخرین نظرسنجی این نهاد، فقط 
۱۶ درصد از شرکت کنندگان تمایلی به مهاجرت 

ندارند و می خواهند در ایران بمانند.
این آمار در مقایســه با دو ســال گذشــته، رشــد 
چشــم گیری داشــته  اســت؛ زیرا دو ســال پیش 
فقط کمی بیشــتر از 3۰ درصد از ایرانیان تمایل 
داشــتند از ایران مهاجرت کنند. بر اســاس این 
داده هــا از ســال ۱39۵ تــا ۱۴۰۰ فقط ســه درصد 
تمایل به مهاجرت میان ایرانیــان افزایش یافته 
بــود، اما اکنون پــس از دو ســال این رقــم دوبرابر 

شده است.

بحران مهاجرت از نگاه مدیران
به خوبــی گویــای  آمارهــا  بنابرایــن، 
بحرانی بــودن خــروج نیروی انســانی متخصص 
و نخبــه از کشــور اســت. کارشناســان و فعــالان 
اقتصاد دیجیتال دلایل متنوعی برای ازبین رفتن 
انگیــزه نیروهــای کار بیــان می کنند، اما مســائل 
اقتصــادی، اجتماعــی و فرهنگــی در بیــن آنهــا 

مشترک است.
کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار نیــز به دلیــل 
اهمیــت نقــش نیــروی انســانی در ســازمان ها 
و کســب وکارها، رویــداد برنــد کارفرمایــی را در 

هشتم شهریورماه برگزار کرد.
در ایــن رویــداد، مدیــران منابــع انســانی 
اســتارتاپ هایی همچــون تپســی، دیجــی کالا، 
تیزلند و شــرکت های فناپ و ابــر آروان به بیان 
پیشــنهادها و تجربه هــای خــود دربــاره نیروی 
انســانی پرداختنــد. محمــد خلــج، مدیرعامل 
اســنپ در این رویداد، بحرانی شدن مهاجرت 
نیروهــای انســانی را از بعــد همــکاری منابــع 
انســانی با شــرکت های خارجی بررســی کرد و 
بــه اعتقــاد او، امــروز عملاً بــا معضلــی مواجه 
شده ایم که رقابت شــرکت های ایرانی از سطح 
اکوسیســتم داخلــی فراتــر رفتــه و بــا مفهــوم 
اقتصاد گیگ مواجه هســتیم که بر اساس آن 
حتــی لزومی بــرای مهاجرت فیزیکی نیســت. 
همچنیــن کیــوان جامه بــزرگ، معاون توســعه 
کسب وکار فناپ رقابت با شرکت های خارجی 
در خصوص حقوق و دســتمزد نیروی انسانی 
را یک جنــگ نابرابــر می دانــد و طبــق گفته او، 
در یک ســال و نیم گذشــته بــه  اندازه ١۵ ســال 
گذشته خروج نیرو داشتیم که بالای ٨٠ درصد 
آنها مهاجرت کرده اند. علاوه بر این، مســعود 
طباطبایــی، قائم مقــام مدیرعامــل دیجــی کالا 
معتقــد اســت بحرانی شــدن مهاجــرت بــرای 
نیروهــای انســانی فقــط تحــت  تأثیــر درآمد و 
عوامــل اقتصادی نیســت، بلکه بخــش عمده 
عوامــل تأثیرگــذار بــر مهاجــرت افــراد بــه نبود 

حس رضایت و امیدواری برمی گردد.
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در سفر به مکان های آشنا نیاز کمتری به استفاده از تابلوهای 
راهنما داریم، اما هرگاه به مکان هایی جدید وارد می شویم، 

نشانه ها و تابلوهای راهنمایی بیش از هر زمان 
دیگری به  کار می آیند. این ابزار کاربردی همیشه 
در دسترس نبوده، اما پیشــینه آن به دوران روم 
باستان می رسد. نخستین نشانه های راهنما در 

راه های باستانی و نشانگر طول راه بود. 

 روم باستان
نشــانه های راهنمایی از زمــان امپراتــوری روم به 
 کار می رفته، گرچه پیشــینه جاده هــا را می توان 
تا دوران برنز دنبال کرد، اما زیرساخت جاده ها، 

تونل ها و پل های رومی از پرتغال تا قســطنطنیه در خدمت 
جابه جایی پرشــتاب ارتش  بود و به پیشرفت رومیان کمک 
کرد. نخستین راهی که آنان ســاختند Via Appia یا مسیر 
Appian بــود کــه ســاخت آن بــه 3۱۲ ســال پیــش از میــلاد 
برمی گردد. در این مسیرها نشانه های راهنما با فاصله معین 
قرار می گرفت تا طول مسیر را نشان دهد، همچنین روشن 
کند نگهداری آن بخش از راه را چه کســی انجام داده است. 
رومی ها نشانگرهایی نیز در محل برخورد راه ها قرار می دادند 

که فاصله تا روم را نشان می داد.

 قرون وسطی
در دوره موسوم به قرون وســطی که از فروپاشی روم در سال 

۴۷۶ پــس از میــلاد تــا قــرن ۱۴ ادامــه داشــت، زیرســاخت 
راه های رومی هنوز مورد استفاده بود. در این مدت تابلوهای 
گوناگونی در چهارراه ها قرار داده شد تا مردم را به 
سوی شهرها راهنمایی کند؛ با این حال پس از 
فروپاشی روم کار نگهداری راه ها رها و جابه جایی 
دشوارتر شــد. ســفر برای هر کس با هر جایگاه 
اجتماعی؛ چــه در یــک واگن سرپوشــیده، چه 
با اســب یا پیاده در دســترس بــود. با ایــن حال 
جابه جایی کالا در واگن به کند شدن سفر منجر 
می شد تا آنگاه که اختراع دوچرخه و خودرو بر 
شتاب جابه جایی افزود و به تابلوهای راهنمایی 

بهتری نیاز بود.

 دوران مدرن
قرن نوزدهم شــاهد اختراعات و پیشــرفت های بســیاری 
در حمل  ونقــل بــود. بــه زودی بســیاری از مســافران بــرای 
گذر از شــهرها و راه ها نیازی به سوار شدن بر پشت اسب 
نداشــتند و ابزارهای حمل ونقل جدید از جمله دوچرخه 
و خودرو در اختیار آنان قرار گرفــت و این به معنای نیاز به 
تابلوهای راهنمایی بیش از گذشته بود.  یکی از نخستین 
سامانه های سازمان یافته نشــانه گذاری را باشگاه تورهای 
ایتالیــا )Italian Touring Club( در حــدود ســال ۱۸9۵ 
ایجاد کرد. کنگره سازمان های بین المللی تور در اوایل دهه 
۱9۰۰ در پاریس دســت به کار بررسی استانداردهایی برای 

راه طولانی شکل گیری نشانه ها و تابلوهای راهنمایی امروزی

 ایــــســــت
 آهسته برانید!

قوانین ساخت و کاربرد تابلوهای راهنمایی در قرن بیستم

رنگ ها علامت می دهند

HISTORYتاریخچه

انجمــن آمریکایــی بزرگراه هــا و حمل ونقــل 
ایالتــی )AASHTO( و کنفرانــس ملــی ایمنی 
بیــن   )NCSHS بزرگراه هــا ) و  خیابان هــا 
ســال های ۱9۲3 تــا ۱9۲۷ دســتورالعمل هایی 
را برای نشــان های اســتاندارد و دســتگاه های 

کنترل آمدوشد منتشر کردند.
 ســال 1935: پــس از انتشــار کتاب هــای 
راهنمــای تابلوهــای رانندگــی در ســال های 
۱9۲۴ و ۱9۲۵ و ۱9۲9 و ۱93۰، در ســال ۱93۵ 
نخستین نسخه از کتابچه هماهنگ راهنمای 
 )MUTCD( دســتگاه های کنتــرل آمدوشــد
منتشر شد. نشانه های موجود در این راهنما 
به عنوان نشانه های نظارتی، هشداردهنده یا 
راهنما طبقه بندی شــدند. همــه تابلوها هنوز 
از حروف بلوکی استفاده می کردند که سال ها 
اســتاندارد بــود. در ایــن نســخه همچنیــن بر 
روشن شدن نشــانه های ویژه مانند ایست در 

شب سفارش شده بود. 
 MUTCD ســال 1942: نســخه جنگــی 
منتشر شد. این نسخه به شرایط خاموشی، 
نگهداری مواد و نیاز به محدود کردن مکان ها 
به جاهایی پرداخته شــده بود کــه برای ایمنی 
همگانی و حرکــت کارآمد مورد نیاز اســت. از 
آنجا که فلز و کروم برای جنگ مــورد نیاز بود، 
علائم ساخته شده از چوب و مواد کامپوزیت 
رواج یافــت. شــرایط خاموشــی دشــواری های 
بسیاری برای کاربران خودروها ایجاد کرد. در 
چنان شــرایطی تنها وســایل مجهز بــه چراغ 

خاموشی تأییدشده قادر به حرکت بودند. 
 ســال 1948: پــس از جنــگ جهانــی دوم 
نسخه جدید MUTCD منتشر شد که شامل 
تغییراتــی مهــم در نشــان های راهنمایــی و 
رانندگــی از جملــه اســتفاده از حــروف گــرد و 

ساده کردن گزاره ها بود.
 ســال 1954: تغییــر بزرگ در رنگ نشــانه ها 
ایجــاد شــد و رنــگ ســیاه روی زرد بــه ســفید 

روی قرمــز تبدیل شــد. این نســخه همچنین 
اســتفاده از پیام هــای اضافــی روی تابلوهــا را 

ممنوع کرد. 
 MUTCD ســال 1961: در نســخه جدیــد از 
تغییرات بیشــتری در نشــان های راهنمایی و 
رانندگی ایجاد شــد و استفاده از نمادها مورد 

توجه قرار گرفت.
 سال MUTCD :1971 برای سازگاری بیشتر 
نشــان های بین المللــی، اســتفاده از نمادهــا 
در تابلوهــای راهنمایی را افزایــش داد. در این 
نســخه اســتفاده از رنــگ قرمــز بــرای چندین 
نشــان نظارتی اضافی مجــاز شــد و رنگ های 
سفید روی سبز به عنوان رنگ استاندارد برای 
نشــان های راهنمایی پذیرفته شد. همچنین 
رنــگ نارنجــی بــرای تابلوهــای ســاختمانی و 
وسایل محدوده کاری معرفی شد. در این زمان 
بــرای نخســتین بار مناطــق قرارگیری مدرســه 
مــورد توجــه قــرار گرفــت و تابلــوی مدرســه به 

شکل پنج گوش معرفی شد.
 ســال MUTCD :1978 به عنــوان جایگزین 
تابلوهایی که حاوی کلمات بود، چندین نماد 
جدید معرفی کرد و نمادهایی برای کارگران به 

بخش تابلوهای ساختمانی افزوده شد. 
 ســال MUTCD :1988 بخــش علامــت 
جدیدی را در مورد علائــم تفریحی و فرهنگی 

اضافه کرد.
 ســال 1992: وزارت حمل ونقــل ایــالات 
 Department of یــا   DOT ( متحــده 
Transportation( و قانــون اعتبــارات 
بنگاه هــای ایــن حــوزه دســتورالعملی را اعلان 
کردنــد کــه MUTCD را ملــزم می کــرد بــرای 
تابلوهــای راهنمایی میــزان کمینــه بازتاب نور 
را در نظــر بگیــرد. این اســتاندارد جدیــد باید 
درباره همه تابلوهایی به کار بسته می شد که 
در جاده های باز برای سفرهای همگانی به کار 

رفته است. 
مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N
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نشان های جاده ای شد. پس از آن 9 دولت اروپایی در سال 
۱9۰9 برای اســتفاده در راه های خود چهار نشان تصویری 
را برگزیدند. دهه ۱9۰۰ در ایالات متحده با درخواست برای 
نشانه های راهنمایی آغاز شد تا پاسخگوی رشد صنعت 
خودرو باشد. رانندگان در نبود نشان های راهنما به سادگی 
در راه هــا گم می شــدند و آنچــه در راه ها وجود داشــت نیز 

آسیب دیده یا شکسته بود.
در اوایــل ســال ۱۸99، انجمن خودرو آمریکا تشــکیل شــد 
تا بخشــی از تلاش خــود را به قــرار دادن تابلوهــای راهنمای 
مسافران در راه ها به کار بندد. در سال ۱9۰۵ باشگاه خودرو 

 Buffalo Automobile( بوفالــو
ایجــاد  دســت به کار   )Club
شــبکه ای از تابلوهــای راهنمــا 
در نیویــورک شــد و پــس از 
آن باشــگاه خــودرو کالیفرنیــا 
 Automotive Club of (
California( نیز تابلوهایی را در 
مهم تریــن بزرگراه هــای پیرامون 
سان فرانسیســکو نصــب کــرد. 
آنها در برخی مکان هــا نوارهای 
رنگــی را بــرای راهنمایــی دور 
تیرهای برق می پیچیدند. اگرچه 
تا دهه ۱9۲۰ بیشتر خانواده های 
طبقــه متوســط نمی توانســتند 
خودروهایــی با کارایی بیشــتر را 
خریــداری کنند، اما نشــان های 

راهنمایــی هنوز مورد درخواســت مالــکان ثروتمنــد خودرو 
بود. تابلوها آن قدر مهم  شدند که باشــگاه های خودرو برای 
قرار دادن آنهــا در راه هــای پرطرفدار با هــم رقابت می کردند 
و گاهی در یــک منطقــه تابلوهای زیــادی وجود داشــت که 

گیج کننده بود. 

 نشان های راهنمایی و رانندگی اولیه چگونه 
بود؟

نخستین نشان ها مانند آنچه انجمن خودرو آمریکا ساخته 
بود، از چوب و روی ستون های فلزی قرار داشت. بسیاری از 
تابلوهای قدیمی در پایان برای تأمین فلز دوران جنگ جهانی 
دوم استفاده شد. در سال ۱9۱۵ نخستین تابلوی ایست روی 
یک ورق فلزی در اندازه ۶۰×۶۰ سانتی متر که با حروف سیاه 

روی زمینه سفید نوشته شده بود، در دیترویت نصب شد. 
تابلوهای این دوره قابلیت بازتاب نداشت و بین سازمان های 
گوناگون رویه استانداردی وجود نداشــت. با این حال آنگاه 
که در دهــه ۱9۲۰ جابه جایی خودروها افزایــش یافت، زمان 

مناسب برای یکسان سازی فرارسید.
استانداردســازی تابلوهــا از ســال ۱9۲۲ آغــاز شــد؛ زمانــی 
 J. T. Donaghey ،از مینه ســوتا W. F. Rosenwald کــه
از ویسکانســین و A. H. Hinkle از ایندیانــا در چندیــن 
ایالــت ســفر و تــلاش کردنــد بــه روشــی اســتاندارد بــرای 
نشانه  گذاری جاده ها برســند. آنها در سال ۱9۲3 یافته های 
خــود را در »نشســت ســالانه 
انجمــن بخش هــای بزرگراهــی 
ایالتــی جلگه می سی ســی پی« 
)MVASHD( گــزارش کردنــد. 
پــس از گفت وگوهایــی، روی 
برخی از شــکل ها برای استفاده 
در موقعیت های گوناگون توافق 

شد که شامل موارد ذیل بود: 
 دایره: هشدار گذر راه آهن؛
 هشت گوش: برای ایست؛

 سه گوش: برای نشان دادن نیاز 
به احتیاط در یک منطقه ویژه؛

 چهارگــوش: برای نشــان دادن 
احتیاط در موقعیت های ویژه؛

 مســتطیل: بــرای آگاه کــردن 
درباره مسیر یا مقررات؛

 ستاره : شکلی ویژه برای نشانه گذاری بزرگراه ها.
قرار شــد همــه نشــان ها دارای پس زمینه ســفید بــا حروف 
یا نمادهای ســیاه باشــد. همچنین قرار شــد به جای اینکه 
مانند گذشــته تابلوهــا را با دســت نقاشــی کننــد، واژه ها یا 
نشــانه ها به شکل برجســته با اســتفاده از قالب های فلزی 
روی تابلــو قرار گیــرد؛ ایــن فرایند به شــتاب گرفتن ســاخت 
تابلوها منجر شد، اما از آنجا که دســتگاه های موجود تنها 
می توانســتند تابلوهایــی به اندازه ۶۰ ســانتی متر بســازند، 
بنابراین MVASHD از آن برای اندازه استاندارد خود استفاده 
کــرد. اندکــی پــس از نشســت MVASHD کتــاب راهنمای 
نشان ها از ســوی ایالت مینه ســوتا منتشر شــد. این همان 
چیزی است که بسیاری آن را نخستین کتابچه نشانه های 

راهنمایی و رانندگی می دانند. 

اگرچه تا دهه 1920 
بیشتر خانواده های 

طبقه متوسط 
نمی توانستند 

خودروهایی با کارایی 
بیشتر را خریداری 
کنند، اما نشان های 
راهنمایی هنوز مورد 
درخواست مالکان 
ثروتمند خودرو بود
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ادامه از صفحه 9 

تحول فروش آنلاین با سوشال کامرس ها 

INTERVIEWگفت و گو

 همان طور که اشاره کردید یکی 
از نقاط ضعف اینستاگرام موضوع امنیت 
پرداخــت و نبود تضمینــی بــرای دریافت 
کالاست؛ در مینی کالا آیا راهکاری برای این 

چالش در نظر گرفته اید؟
هنــگام ثبــت ســفارش در مینــی کالا، پولــی بابت 
آن پرداخــت نمی شــود و مــا منتظــر می مانیــم تا 
فروشــنده حداکثر ظرف ۲۴ ســاعت درخواســت 
خرید را تأیید کند. این تأییدیه به این دلیل است 
که امکان دارد قیمت کالا تغییر کرده، آن محصول 
از کانــال دیگری به فروش رســیده باشــد یــا به هر 
دلیلــی محصــول ناموجود شــده یــا فروشــنده به 
هر دلیلی امکان ارسال آن را نداشته باشد. وقتی 
فروشنده درخواست خرید مشتری را تأیید کند، 
کار پرداخت صورت می گیرد، اما پول به حســاب 
فروشنده واریز نمی شود. پس از آن یک بازه زمانی 
وجود دارد که فروشنده موظف است طی آن کالا 
را به خریدار برســاند. اگر این اتفاق نیفتد فاکتور 
لغو، فروشنده جریمه و پول به خریدار برگردانده 
می شود. در واقع ما امنیت خرید را تأمین می کنیم 
و با قــرار گرفتن میان خریــدار و فروشــنده نظارت 

داریم که دو طرف به تعهدات خود عمل کنند.

 از چه طریق متوجه می شــوید 
که کالا ارســال شــده و به دســت مشتری 

رسیده است؟
در زمینه لجستیک هم ما نقش نظارتی داریم. اگر 
فروشــنده از طریق شرکت پســت اقدام به ارسال 
محصول کند، ما کد رهگیری را از او می گیریم و با 
در اختیار داشتن سرویس استعلام کد رهگیری، 
می توانیم مسیر ارسال بسته به مشتری را پیگیری 
کنیم؛ استناد ما نیز به گزارش سیستمی شرکت 
پست است، اما اگر از سیستمی به جز پست، کار 
ارســال انجام شــود، ما یک کد تحویــل در اختیار 
خریدار قرار می دهیم که درج آن توسط فروشنده 
در سیســتم به معنای این است که کالا به دست 
خریدار رســیده اســت. پس از تحویل کالا توسط 
مشتری ما تا هفت روز پول را نگه می داریم تا اگر 
خریدار از محصــول دریافتی نارضایتی داشــت، 
آن را اعــلام کند. البته امــکان دارد خریــدار زودتر 
رضایــت خود را اعــلام کند کــه در آن صــورت پول 
آزاد شــده و به حســاب فروشــنده واریز می شود. 
ما بابت فــروش از فروشــنده کارمــزد نمی گیریم و 
انتقال وجــه هم بعــد از ثبــت رضایــت به صورت 
آنی انجــام می شــود. در مینی کالا به دلیــل ایجاد 
امنیت، افراد به راحتی می توانند اقلام ارزشمند تر 
را نیــز خریدوفــروش کننــد. بــرای مثــال مــا در 
مینی کالا فروشنده هایی داریم که موتورسیکلت 
می فروشند و با خیال راحت فاکتورهایی بیش از 

۶۰ میلیون نیز صادر می کنند.

از  فروشــنده  تعــداد  چــه   
خدمات مینی کالا استفاده می کنند؟

راه اندازی مینی کالا به خاطر حجم کار تحقیقاتی 
که بــرای آن انجــام شــد، خیلی زمان بــر بــود. ما از 
فروردین ۱۴۰۰ کار تدوین بیزینس پلن و مارکت پلن 
آن را شــروع کردیــم و در مهرمــاه ۱۴۰۱ وارد بــازار 
شدیم. ما از هفتم اسفندماه ۱۴۰۱ که کار تبلیغات 
خــود را شــروع کردیــم، ظــرف کمتــر از ۱۲۰ روز 
توانســتیم ۴۰ هــزار فروشــنده را جــذب کنیــم که 
تارگت بســیار جذابی بــود و می توانــم بگویم یک 
رکورد در زمینه جذب فروشــنده در ایران به شمار 
می آید. این موضوع چند علت داشت؛ شاید اولین 
آن ســادگی کار کــردن با پلتفــرم ما باشــد که همه 
به راحتی می توانند از آن استفاده کنند. همچنین 
تجربــه کاربــری خوبی کــه در اپلیکیشــن طراحی 
شــده، این فضــا را ایجــاد کرده کــه افــراد راحت تر 
بتواننــد کار فــروش آنلایــن خــود را انجــام دهند. 

تبلیغات خوبی نیز در این زمینه انجام دادیم.

 چه تعداد محصول برای فروش 
روی این پلتفرم قرار گرفته و تنوع آن به چه 

صورت است؟
در حــال حاضــر بیــش از ۲۰۰ هــزار محصــول در 
مینی کالا در حال فروش اســت و این محصولات 
در 3۱۶ دســته بندی به فروش می رســند که تنوع 
خوبی از کالا را در مینی کالا به وجود آورده اســت. 
یکــی از ویژگی های اصلی مینی کالا این اســت که 
آن را خــود فروشــنده ها مدیریــت می کننــد. برای 
مثال سؤالات مشتریان را خود فروشنده ها پاسخ 
می  دهند. ما صرفاً در این پلتفرم نقطه ضعف های 
فروش آنلاین یعنی پرداخت و لجســتیک را برای 
خریدار امن می کنیم و همچنین برای فروشــنده 
اســتخری از کاربر را داریــم تا بتواند بــدون هزینه 

محصول خود را بفروشد.

 علاوه بر موضوع امنیت خرید، 
آیا خدمــات دیگری نیــز بــرای کاربرانی که 
به عنوان مشتری به مینی کالا می پیوندند، 

در نظر گرفته شده است؟
خریدار بــرای اســتفاده از خدمات مینــی کالا به 
احــراز هویــت نیــاز نــدارد و صرفــاً بــا وارد کــردن 
شــماره همــراه خــود، اکانتــش را می ســازد و از 
خدمات ما اســتفاده می کند. با اکانــت خریدار 
افراد این امــکان را دارند که فروشــگاه های مورد 
نظر خود را دنبال کنند، برای محصولات کامنت 
بگذارنــد و آنهــا را لایــک کننــد. همچنیــن نظــر 
افــرادی کــه محصولــی را خریــداری کــرده، در 
امتیازی که فروشنده کســب  می کند، تأثیرگذار 
اســت. ما بخش های دیگری نیز برای خریداران 
در نظــر گرفته ایــم؛ از جملــه بــازی مینی کیــو که 
افراد می توانند با بازی کردن کد تخفیف بگیرند 
و در خریدهــای خــود از آن اســتفاده کننــد. در 
مجمــوع مــا در مینــی کالا ســعی کردیــم فضای 
شــبکه های اجتماعی را بــه  گونه ای ایجــاد کنیم 

که به کسب وکارها آسیب نزند. 
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طنز و حکمت
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بی سروصدا سرت را بینداز پایین و برو دنبال »اون رفاهی که دنبالش می گردی« 
دیگر؛ چرا عکس می گیری؟

پندهای ناصرخسرو 
قبادیانی

 بر راه خرد رو
نه مگس باش، نه عنقا

خســرو  ناصربــن  ابومعیــن  حکیــم 
قبادیانــی بلخــی )۴۸۱-39۴ ه.ق( زاده 

بلخ بود.
از اوان جوانــی بــه آموختــن علــوم و 
پژوهــش دربــاره ادیــان و خوانــدن 
ســروده های شــاعران ایــران و عــرب 
پرداخــت. در دوره جوانــی وارد دربــار 
غزنویــان و ســپس دســتگاه دیوانــی 

سلجوقیان شد.
پس از آنکه در ســال ۴3۷ خوابی دید، 
بنا به گفته خــودش از خواب ۴۰ ســاله 
بیدار شــد، کارهای دیوانــی را رها کرد و 
به ســیر آفاق و انفــس پرداخــت. دربار 
سلجوقیان پس از پیوستن وی به فرقه 
اســماعیلیه و تبلیغ اندیشــه های آنان 
دســتور کشــتن او را داد؛ پــس به ناچار 
راهــی بدخشــان شــد و ســرانجام در 

یمگان از دنیا رفت.
وجــه  زادالمســافرین،  ســفرنامه، 
دین،خوان اخــوان، دلیــل المتحیرین، 
از  اشــعار  دیــوان  و  روشــنایی نامه 

ناصرخسرو بر جای مانده است.

ای قبه  گردنده  بی روزن خضرا
با قامت فرتوتی و با قوت برنا

بشکیب ازیرا که همی دست نیابد
بر آرزوی خویش مگر مرد شکیبا

با هر کس منشین و مبَرُ از همگان نیز
بر راه خرد رو؛ نه مگس باش، نه عنقا

از بیشی و کمی جهان تنگ مکن دل
با دهر مدارا کن و با خلق مواسا

احوال جهان گذرنده، گذرنده است
سرما ز پس گرما، سرا پس ضرا

HINT نکته

مِن بعد دگر مدعی میزی نیست

1
کلاً عکس گرفتــن کار خوبــی اســت؛ البتــه به  شــرط آنکه 

شورش را درنیاوریم.

2
مطمئنــم کــه همیــن  الان داریــد در درون خودتان ســری 
بــه علامــت تأییــد تــکان می دهیــد و بــا قیافــه ای متفکر 
می گوییــد: »فرمایش بســیار دقیقی اســت. اساســاً...« 
از »اساســاً« بــه بعــد دیگــر هرچــه بگوییــد فرقی نــدارد. 

به هرحال شــما با این کلمه خــود را وارد دایرۀ 
دانشمندان و متفکران کرده اید.

داشــتیم چه می گفتیم که رسیدیم به اینجا؟ 
بله، شــما همیــن  الان حــرف این بنــده خدای 
ستون نشــین را تأیید کــرده و خیــال می کنید 
منظور من از »درنیامدن شــور« این است که 
از یــک صحنه تکــراری هفــت هزار تــا عکس 
نگیریم. هرجا رسیدیم، اول با دو تا چشم مان 
کمی آنجا را نگاه کنیم و بعــد عکس بگیریم. 
تا چهار تا عکس گرفتیــم، توهم عکاس بودن 

برمان ندارد. با دوربین باکیفیت و خوب گوشی های جدید 
فکر نکنیــم فیلم بــردار حرفه ای شــده ایم. بــدون اجازه از 

مردم توی کوچه و خیابان فیلم نگیریم و...
عزیز من چه حوصله ای دارید شــما. چه کســی حوصله 
دارد ایــن  همــه فکــر کنــد و این قــدر فرهیختــه باشــد؟ ما 
خیلــی هنــر کنیــم در خیابــان پوســت تخمه هایمــان را 

زمین نمی ریزیم و می ریزیم توی مشت مان. همان را هم 
اگر تا ســه دقیقه بعد از پر شــدن مشــت، ســطل آشغال 
پیــدا نکنیــم، حوصله مــان نمی کشــد و می ریزیــم زمین. 

همین قدر ضایعیم ما...

3
منظــور مــن از درنیامــدن شــور عکــس، بانمک بازی ها یا 
همــان بی نمک بازی هایی هم که به اســم ژســت های خز 

معروف شده است، نیست. 

4
ایــن مســخره بازی هایی کــه بعضی هــا جلوی 
دوربین درمی آورند، این قدر مســخره نیست 
که به گرد پای مســخره بازی ای که منظور من 

است، برسد. 

5
پس منظورم چیست؟ چه مرگم است؟

6
شما اگر همین یکی، دو هفته قبل به خبرهای سیاه نمایی 
که توسط بعضی سیاه کاران سیاه نما منتشر شد، نگاهی 
می انداختیــد، متوجه ایــن »پرشــوری« می شــدید. بله، 

همین چند روز پیش بود که عکسی منتشر شد که شرح 
آن این بود: »مهاجرت ۱3 فارغ التحصیل نخبه دانشگاه 
شریف از ایران« یک عدد بیشتر عکس هم نبود. کیفیت 

چندانی هم نداشت.
چنــد تــا جــوان یک لاقبــا بودنــد کــه جلــوی صــف خروج 
ایســتاده بودند، اما باز هــم با همین یک عکس شــورش 
را درآورده بودند. یکی نبود بــه این مهاجران بگوید: عزیز 
مــن! رفتی؟ خوش آمدی، به ســلامت! چرا صــف را به هم 
می زنــی و می آیــی عکــس می گیــری؟ حــالا فکــر می کنی 
با رفتــن تــو اتفاقی بــرای مــا می افتــد؟ تویی که بــا عکس 
می خواهی شوآف کنی و نمایش بدهی و این شایعه را در 
جامعه منتشر کنی که سرزمین مان دارد از نخبگان خالی 
می شود. نخیر! تو که یک دانشجوی ساده بودی، وقتی ما 
استاد دانشگاه شریف و استاد دانشــگاه تهران را داریم 
چــه غم داریــم؟ چه کــم داریــم؟ امثــال تــو را می خواهیم 

چه  کار؟ 
بی سروصدا سرت را بینداز پایین و برو دنبال »اون رفاهی 
کــه دنبالــش می گــردی« دیگــر؛ چــرا عکــس می گیــری؟ 
آن هم ســیزده تایی؟ خوب اســت هــر ســیزده تایتان را... 

استغفرالله! 

7
خوش شد که صدا به حد ویزی نیست

منِ بعد دگر مدعی میزی نیست
در وا شد و بسته، گفت: »در رفت کسی؟« 

گفتیم که: »نخبه« گفت: »خب... چیزی نیست!« 

شب نوشته های یک بچه نوآور! )94(

هاب یک چیزهایی
وضع پاسداشــت زبان فارســی یک جوری شده که من 
ایــن روزها کم کــم نگران ســلامت مدیران فرهنگســتان 
و اســتادان زبــان مــادری هــم هســتم. مــوج ســنگین 
چســباندن بی دلیــل واژه هــای خارجــی بــه پیکــره ایــن 
زبان آهســته و پیوســته همه چیــز را خرد کــرده و پیش 
می تــازد؛ چنان  کــه اگــر خبر بستری شــدن چنــد مدیر 
ارشــد یــا برخــی اســتادان منتشــر شــود، 
جــای شــگفتی نیســت؛ بگذریــم از اینکــه 
اســتادان راســتین این رشــته خودشــان این 
روزها زیر فشــار موج های دیگری هســتند و 
نمی شــود از آنها درخواســت یاری کرد، ولی 
ما پارسی زبانان خودمان که می توانیم. شاید 
هــم نمی توانیــم و همین جــوری در خیــالات 
خــام خودمــان می پنداریــم کــه می توانیــم 
یا بایــد بتوانیم دســت کم هــر کــدام در کار و 
زندگی خودمان پارســی را پاس بداریم. برای 
همین اســت که مــن حتی بــه کامیــار هم کــه در خیلی 
کارها از درست شدنش ناامید هستم، پیوسته یادآوری 

می کنم کــه در کاربرد واژه ها شــلختگی را کنــار بگذارد، 
ولی فکر نمی کردم باید به محمد و مهدی و ســمیرا هم 

همان یادآوری را بکنم. 
امروز در جلسه گفت وگویی که با یک مشتری داشتیم، 
محمد می گفت، مهدی دنبال می کرد و سمیرا هم ادامه 
می داد. انگار که در یک بازی فوتبال هستند و یکی توپ 
می گیــرد و به ســمت آن یکــی می فرســتد و دیگری گل 
می زند. یکی شــان می گفت پروداکت ما، دیگری از نیاز 
بیزینس ها به این پروداکت می گفت و سمیرا هم درباره 
تبدیل شدن بیزینس مشتری به هاب دیتا و اوپریشن 
در این فیلد داد ســخن داده بود. کارشناســان مشتری 
هم برای اینکــه جلوی این گــروه خارجکی کــم نیاورند، 
یکــی پــس از دیگــری اصطــلاح و واژه فنــی و تخصصی 
ردیف می کردند و دوســتان من هم فهمیده و نفهمیده 
ســری تــکان می دادنــد. آن دیــدار هــر جــور بــود، پایان 
گرفت و به دفتر برگشتیم و از همگی شان خواستم گپ 
کوتاهی بزنیم و پرسیدم یکی از شما بزرگواران می تواند 
این واژه هاب را برای من ترجمه کند، شاید بفهمم چرا 
هیــچ جایگزیــن و برگــردان درســت و مناســبی در زبان 
مــادری ندارد تــا از رئیــس فرهنگســتان خواهــش کنم 
برایش فکــری بکند! ســمیرا که فهمیــده بود پایــان کار 
چگونه خواهد شــد، بهانه ای آورد و رفت تا زود برگردد 

و دیر هم شــد و نیامد. مــن و ماندم با مهــدی و محمد. 
همه چیز برای یک گرد و خاک حسابی جور بود؛ چنان 
که ساعتی پس از آن شنیدم که گفته شده بود همانند 
یک پلنــگ زخمــی بــالا و پاییــن اتــاق را گــز می کــردم و 

خروش برمی آوردم. 
مهــدی بریده بریــده گزاره هایــی را می گفــت؛ چنــان کــه 
در کلاس درس پاســخگوی آمــوزگار شــده و محمــد هــم 
حیرت زده نگاه می کرد. من پرســیدم: خب حالا ما هاب 
چی هســتیم؟  مشــتری مــا قرار اســت هاب چــه چیزی 
شــود؟ ناگهــان محمــد لب بــاز کــرد و گفــت: هــاب یک 
چیزی شــدن یعنــی کــه مــا دل مــان می خواهد چهــارراه 
گردشگری باشیم، نشانه اش همین که سیم کارت بدون 
فیلتر برای گردشگران خارجی داریم؛ امیدواریم چهارراه 
تولید سخت افزار باشیم، برای همین جلوی واردات برخی 
انواع گوشی را می گیریم، در حالی  که برخی را با برچسب 
داخلی می فروشــیم و در داخل کشــور نوکیا می ســازیم 
تا با برچســب خارجی بفروشــیم؛ می خواهیــم چهارراه 
تولید خودرو باشیم، اما بزرگ ترین بازار خودروی چینی 
می شــویم و پارکینگ های تولیدکنندگان داخلی مان هر 
روز بزرگ تر می شــود. به زبان امروزی ما این یعنی هاب، 
حالا شما با کمک فرهنگستان زبان و استادان تازه نفس 

ادبیات یک جایگزین مناسب برایش بگذار.
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